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 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat, gällande §§ 169-170 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 2 maj 2023 
Anslaget sätts upp 3 maj 2023 
Anslaget tas ned 25 maj 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 

Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 

Utdragsbestyrkande 
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BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat. 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 2 maj 2023 
Anslaget sätts upp 5 maj 2023 
Anslaget tas ned 29 maj 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 

Underskrift  ...........................................................................  
 Kommunsekreterare 

Utdragsbestyrkande 
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§  147 KFKS 2023-00001 
 

Anmälningar 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar KS, 2023-05-02 

Ärende 
Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Revisionsskrivelse 2023-04-19 och 
revisionsrapport 1/2023 – Granskning av 
museet HAMN 
KFKS 2023-00424 
Sista svarsdag 27 september 2023 

 

Revisionsskrivelse 2023-04-24 - Saltängens 
skola och beslutsförfarandet i Nacka kommun 
KFKS 2023-00429 
Sista svarsdag 13 juni 2023 

 

Inbjudningar 
 

Inbjudan från SKR till två seminarier på temat 
digitalisering våren 2023 

 

Inbjudan från Energimyndigheten till 
konferensen "Människa och klimat 2023: När 
energilandskapet ritas om" 

 

Övrigt 
 

Protokoll från 
KSSU 2023-04-04  
KSTU 2023-04-05 
KSAU och KSVU 2023-04-18 

 

Mötesanteckningar från beredningen för 
beredskapsfrågor, 2023-02-22 och 2023-04-05 
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Extra anmälning 
 

Kommunfullmäktiges webbsändningar 
omfattas inte längre av krav på en ansvarig 
utgivare 
Information från juridik-och kanslistaben samt beslut 
från Myndigheten för press radio och tv 
KFKS-2023-00434 

 

 
- - - - - 
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§  148 KFKS 2023-00002 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut, KS 2023-05-02  
 

Ärende 
Beslutsfattare Datum 

1.  Fullmakt att företräda 
Kommunstyrelsen i Nacka kommun 
vid mark- och miljödomstolen i mål 
om fastställande av tomträttsavgäld 
KFKS 2022-422 

Stadsjurist 2023-03-29 

2.  Beslut om obligationslån genom 
MTN-program samt tillhörande 
ränteswapp  
KFKS 2023-00325/2023-00326 

Ekonomi-och 
finansdirektör 

2023-03-29 

3.  Överklagan av Skatteverkets 
omprövningsbeslut i ärenden ME293 
och ME290 om ersättning för 
mervärdesskatt 
KFKS 2010-00533 
KFKS 2015-00370 

Kommunstyrelsens 
ordförande 

2013-04-12 

4.  Tillförordnad trafik- och 
fastighetsdirektör Nacka kommun 
under frånvaro 
KFKS 2023-00321 

trafik- och 
fastighetsdirektör 
 
 

2023-03-29 
 
 
 

5.  Nyttjanderättsavtal inom fastigheten 
Sicklaön 133:1 för utbyggnad av 
Värmdövägen 
KFKS 2018-00430 och 2016-129 

Projektchef Östra 
Nacka stad 

2022-12-23 

6.  Nyttjanderättsavtal om utbyggnad av 
allmänna anläggningar inom 
detaljplan för Järla stationsområde 
norr 
KFKS 2016-129 och 2018-430 

Projektchef Östra 
Nacka stad 

2022-12-23 
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7.  Återrapportering av 
delegationsbeslut kränkande 
behandling, trakasserier och sexuella 
trakasserier mars 2023  
KFKS-2023-00348 

Utbildningsstrateg 
Välfärd skola 

2023-03-04 

8.  Anlitande av illustratör för 
konstnärliga gatuperspektiv, rättat 
beslut 
KFKS 2023-00217 

Stadsutvecklingsdirekt
ör 

2023-03-31 

9.  Anlitande av konsult för 
entreprenadbesiktning av multihall 
Fisksätra 
KFKS 2023-00221 

Projektledare 2023-04-14 

10.  Förändring av beslutsattestanter 
inom produktionsområde Välfärd 
skola 2023 
KFKS 2022-01082 

Produktionsdirektör 
Välfärd skola 

2023-04-17 

11.  Överklagan av krossverksamhet i 
Skrubba 
KFKS 2023-00601 

Kommunstyrelsens 
ordförande 

2023-04-19 

12.  Förlikning till följd av utbyggnad av 
allmänna anläggningar i Ältadalen 
etapp 2 
KFKS 2020-1014 

Stadsutvecklingsdirekt
ör  

2023-04-19 

13.  Anmälan av personuppgiftsincident 
till Integritetsskyddsmyndigheten 
(IMY) Delegationsbeslut att inte anmäla 
personuppgiftsincident till IMY  
KFKS 2023-00383 

Enhetschef 
exploateringsenheten 

2023-04-19 

14.  
Arrendeavtal Gladans båtklubb 
KFKSS 2023-00787 

Markingenjör mark- 
och 
fastighetsutveckling 2023-04-05 

15.  Uppsägning av arrendeavtal 
Sågtorpskolonisternas förening 
KFKS 2023-00392 

Tf gruppchef mark-
och 
fastighetsutveckling 2023-04-18 

16.  Nya och avslutade avtal 
lokalförvaltning  
KFKS 2022-00137 

Gruppchef 
lokalförvaltning 2023-04-27 

- - - - - 
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§  149 KFKS 2023–00084 

Försäljning av kommunal mark i Kummelnäs 
Fastigheten Velamsund 18:90 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige beslutar att Nacka kommun ingår föreslaget fastighetsöverlåtelseavtal 
avseende fastigheten Nacka Velamsund 18:90 enligt bilaga 1 till fastighetsenhetens 
tjänsteskrivelse daterad den 10 mars 2023. 
 
Under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut, ger kommunstyrelsen gruppchefen för 
mark-och fastighetsutveckling inom fastighetsenheten i uppdrag att för Nacka kommuns 
räkning underteckna fastighetsöverlåtelseavtal, köpebrev samt eventuellt övriga 
tillkommande handlingar med anledning av överlåtelsen avseende fastigheten Nacka 
Velamsund 18:90. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun är lagfaren ägare till fastigheten Nacka Velamsund 18:90 med adress 
Pilrisvägen 2. Idag finns inte längre något behov av denna fastighet. Befintlig byggnad på 
fastigheten utgörs av ett gammalt fritidshus i dåligt skick. Fastigheten har lagts ut till 
försäljning på den öppna marknaden. Den föreslagna köparen har lagt det högsta budet 
inom angiven tidsram om 6 300 000 kronor. Ett förslag till fastighetsöverlåtelseavtal har 
tagits fram som kommunen nu föreslås ingå. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 47  
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 10 mars 2023 
Bilaga 1 Köpekontrakt 

Yrkanden 
Gunnel Nyman Gräff (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), avslag på 
stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – stadsutvecklingsutskottets 
förslag och förslaget från Gunnel Nyman Gräff. 
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Ordförande ställde vart och ett av förslagen mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Reservationer 
Gunnel Nyman Gräff reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna och 
ingav följande: 
”Vi yrkar avslag på försäljningen. Det byggs och förtätas mycket i området Kummelnäs. 
När detta uppdrag gavs yrkade vi socialdemokrater därför på att ge fastighetskontoret i 
uppdrag att utreda vilken typ av verksamhet som kommunen kan ha på fastigheten eller för 
vilka ändamål som marken skulle kunna arrenderas ut till en annan aktör. 
Vi socialdemokrater ser flera möjligheter med den här marken. Kanske skulle det kunna bli 
ett LSS-boende, en förskola eller lekpark. Vi vill särskilt lyfta behovet av en förskola i 
området då barnfamiljerna väntas bli fler. Platsen skulle vara en jättebra förskolegård som 
på helger kan nyttjas som lekpark. När området växer tycker vi att det är viktigt att 
kommunen ser till att ta ansvar för våra medborgares framtida behov. Att hela tiden sälja 
mark utan att reflektera över vilka möjligheter som då går förlorade tycker vi är oansvarig 
politik.” 
 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande:  
”Det är en fastighet med en bra placering i kommunen, i det nyligen startade arbetet med 
den nya översiktsplanen kan marken behövas för något ändamål varför det är olämpligt att 
sälja fastigheten både av strategiska planeringsskäl och för att det minskar det egna ägandet 
av fastigheter, det är en behövlig resurs. Att växla ägandet av egna fastigheter för att 
genomföra exploateringsprojekt är bara möjligt så länge kommunen inte sålt alla 
fastigheter. Det är mer realistiskt och långsiktigt att finansiera kommunens alla 
verksamheter liksom investeringar på normala sätt.” 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan har inget emot försäljningen av denna tomt men tycker det är viktigt att 
kommunen noga följer ärendet så ev. bebyggelse anpassas efter redan befintlig bebyggelse i 
området. Vi har tyvärr sett flera exempel runt om i Kummelnäs där man tillåtit 
flerbostadshus byggas på tomter mitt i småhusområdet, något vi varit väldigt kritiska emot. 
Vi tycker det är viktigt att värna Kummelnäs karaktär och att nytillkommande bebyggelse 
anpassas efter detta.” 
 
- - - - - 
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§  150 KFKS 2023–00091 

Fastställande av tomträttsavgäld för småhus i 
Fiskarhöjden, Fisksätra 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut: 

1. Kommunfullmäktige fastställer tomträttsavgälder, enligt bilaga 1, till oförändrade 
från och med den 1 juli 2024 och under kommande 10-årsperiod. 

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande. 

1. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen eller den hen i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av de av 
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälder. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun upplåter mark med tomträtt för 38 bostadsfastigheter i området 
Fiskarhöjden i Fisksätra. Tomträtternas avgäldsperiod löper på 10 år och innevarande 
period löper ut den 30 juni 2024. Senast ett år före omregleringstidpunkten kan parterna 
träffa överenskommelse om ny avgäld. Nuvarande avgälder varierar mellan 18 500 och 22 
000 kronor per år för berörda tomträtter. 
Fastighetsenheten föreslår att nuvarande avgälder ska fastställas att gälla för nästkommande 
avgäldsperiod från och med den 1 juli 2024. Förslaget innebär att överenskommelser om 
avgäld för kommande avgäldsperiod inte behöver träffas. Genom ett informationsbrev 
underrättas berörda tomträttshavare om en möjlighet att friköpa sin tomt. Friköpsbelopp 
avseende småhustomträtter styrs av markprogrammet. 
 
Vid sammanträde med kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 
beslutade utskottet för egen del om följande tilläggsbeslut; ”Stadsledningskontoret får i 
uppdrag att återkomma med förslag till principer för fastställande av avgäld inför 
kommande omreglering av småhustomträtter. Dessa principer ska säkra att kommunen får 
rimlig avkastning på ökade markvärden och motivera till friköp av marken utan att för den 
skull ta ut högsta möjliga avgäld. Uppdraget ska redovisas på kommunstyrelsens 
stadsutvecklingsutskotts sammanträde den 22 augusti 2023”.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 48 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 15 februari 2023 
Bilaga 1 Tomträtter med tomträttsavgälder. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  151 KFKS-2023-00183 

Omreglering av avgäld för tomträtt med adress 
Ljuskärrsvägen 3 och 4 i Tattby 
Fastigheten Tattby 7:2 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

 
a. Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Tattby 

7:2 till 150 000 kronor per år att gälla från och med den 1 juli 2024 och under 
kommande 10-årsperiod. 

b. Kommunfullmäktige beslutar att ingå sidoavtal med brf Ljuskärrsberget 1 med 
reviderad avgäld inom fastigheten Tattby 7:2, enligt bilaga 4 till fastighetsenhetens 
tjänsteskrivelse daterad den 1 mars 2023. 

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande. 

1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef inom fastighetsenheten att för 
kommunens räkning underteckna avtalet om omreglering av tomträttsavgäld och 
sidoavtal för fastigheten Tattby 7:2. 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen, eller den hon i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av 
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälden för fastigheten Tattby 7:2. 

Sammanfattning av ärendet 
Fastigheten Tattby 7:2 är lokaliserad på Ljuskärrsberget i Tattby och är sedan den 1 juli 
1974 upplåten med tomträtt för förskola. Innevarande avgäldsperiod löper till och med den 
30 juni 2024 vilket innebär att överenskommelse om ny avgäld måste träffas senast den 30 
juni 2023. Tomträttsavgälden för fastigheten föreslås höjas från 40 000 kronor per år till 
150 000 kronor under kommande tioårsperiod. I samband med överenskommelse om ny 
avgäld föreslås att parterna ingår ett sidoavtal för revidering av avgälden, som innebär att 
avgälden höjs stegvis från och med år 1 till och med år 4, från och med år 5 betalas full 
avgäld. Tomträttshavaren har undertecknat avtalen om ny avgäld. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 49 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 1 mars 2023 
Bilaga 1 Tomträttsavtal Tattby 7:2 
Bilaga 2 Värdeutlåtande 
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Bilaga 3 Överenskommelse om ny avgäld 
Bilaga 4 Sidoavtal 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  152 KFKS 2023–00181 

Omreglering av avgäld för tomträtt med adress 
Örkroken 19 i Älta 
Fastigheten Älta 10:49 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

 
a. Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Älta 

10:49 till 210 450 kronor per år att gälla från och med den 1 juli 2024 och under 
kommande 10-årsperiod.  

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande: 
1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef inom fastighetsenheten att för 

kommunens räkning underteckna avtalet om omreglering av tomträttsavgäld för 
fastigheten Älta 10:49. 
 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen, eller den hon i sitt ställe sätter, att föra 
kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av kommunfullmäktige 
fastställda tomträttsavgälden för fastigheten Älta 10:49. 

Sammanfattning av ärendet 
Fastigheten Älta 10:49 är lokaliserad i Älta industriområde och är sedan den 1 juli 2014 
upplåten med tomträtt för småindustri och kontor. Innevarande avgäldsperiod löper till 
och med den 30 juni 2024 vilket innebär att överenskommelse om ny avgäld måste träffas 
senast den 30 juni 2023. Tomträttsavgälden för fastigheten föreslås höjas från 92 397 
kronor per år till 210 450 kronor under kommande tioårsperiod. Tomträttshavaren har 
muntligen godkänt den nya avgälden. Kommunfullmäktige har tidigare beslutat om friköp 
av tomträtten. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 50 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 14 februari 2023 
Bilaga 1 Tomträttsavtal Älta 10:49 
Bilaga 2 Överenskommelse om ny avgäld Älta 10:49 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Ella Tegsten lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”När beslutet om försäljningen av marken beslutades om i Kommunfullmäktige yrkade vi 
avslag. Vi tycker att det är viktigt att kommunen äger mark för att fortsatt ha rådighet över 
den.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är viktigt och bra att erbjuda företag att kunna köpa loss sin 
mark. Många företag upplever det som en viktig förutsättning för att kunna expandera. 
Fastigheten inklusive fasaden mot nordöst är synlig från infarten/grinden till Storkällans 
kapell och kyrkogård och parken vid änden av Storkällans, där begravningsbilar, följen och 
kyrkogårdsbesökare passerar eller väntar på bussen. För att inte störa 
kyrkogårdsverksamheten bör tomten hållas städad. Blinkande och störande skyltar mot 
Storkällans väg bör ej tillåtas och buller bör minimeras. Detta anser vi bör gälla alla 
fastigheterna som är synliga från Storkällans väg.” 
 
- - - - - 
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§  153 KFKS 2023–00172 

Omreglering av avgäld för tomträtt med adresserna Tre 
kronors väg 10 m.fl. på Kvarnholmen 
Fastigheten Sicklaön 38:10 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 

 
a. Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten 

Sicklaön 38:10 till 283 050 kronor per år att gälla från och med den 1 oktober år 
2024 och under kommande 10-årsperiod.  

b. Kommunfullmäktige beslutar att inte erbjuda friköp av tomträtten upplåten i 
fastigheten Sicklaön 38:10.  

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut 
enligt ovan, följande.  

1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef inom fastighetsenheten att för 
kommunens räkning underteckna avtalet om omreglering av tomträttsavgäld för 
fastigheten Sicklaön 38:10. 
 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen, eller den hon i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av 
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälden för fastigheten Sicklaön 38:10. 

Sammanfattning av ärendet 
Fastigheten Sicklaön 38:10 är lokaliserad på Kvarnholmen och är sedan den 1 augusti 2014 
upplåten med tomträtt för ändamålet förskola. Innevarande avgäldsperiod löper till och 
med den 30 september år 2024 vilket innebär att överenskommelse om ny avgäld måste 
träffas senast den 30 september år 2023. Tomträttsavgälden för fastigheten föreslås höjas 
från 241 400 kronor per år till 283 050 kronor per år under kommande tioårsperiod. 
Tomträttshavaren har undertecknat överenskommelse om ny avgäld. 
 
Tomträttshavaren har anmält intresse för friköp av tomträtten. Enligt markprogrammet ska 
kommunen äga, förvalta och utveckla fastigheter som bedöms vara av strategisk betydelse. 
Då Sicklaön 38:10 bedöms vara en fastighet av strategisk betydelse ska friköp av tomträtten 
inte erbjudas. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 51 
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Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 13 februari 2023 
Bilaga 1 Tomträttsavtal Sicklaön 38:10 
Bilaga 2 Överenskommelse om ny avgäld 
Bilaga 3 Värdeutlåtande Forum Fastighetsekonomi AB 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  154 KFKS 2023-00332 

Avtal om ett helt och fungerande stationshus i Igelboda 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 

1. Kommunfullmäktige antar förslag till avtal mellan Regionen (SL) och kommunen 
om att tillskapa ett helt och fungerande stationshus i Igelboda enligt bilaga 1 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 15 mars 2023. 

2. Kommunfullmäktige beslutar att kommunen verkar i fortsatt dialog med Regionen 
(SL) för att stationshusets lokaler ges förutsättningar för att kunna nyttjas av 
föreningslivet. 

Sammanfattning av ärendet 
Stationshuset i Igelboda, som ägs av Regionen, har stått tomt och skadat efter en brand 
2013. Regionens utredningar visar att det inte går att reparera huset. Regionen har sökt 
rivningslov och fått avslag på det. Kommunen har beslutat om ett åtgärdsföreläggande med 
vite om att huset ska repareras. Det beslutet är överklagat. När upphöjningen av 
Saltsjöbanan ska byggas vid Sickla behöver Nacka stationshus tas bort. Förslaget har 
kommit upp att riva Igelboda stationshus och flytta Nacka stationshus till Igelboda. 
Regionen och kommunen har tillsammans tagit fram ett förslag till avtal som reglerar hur 
detta ska gå till. 
 
Kommunen ansvarar för och tar kostnader kopplat till att flytta Nacka stationshus till 
Igelboda. Regionen ansvarar för tar kostnader att riva Igelboda stationshus och sätta Nacka 
stations på plats. För att det ska vara ett fungerande hus är det viktigt att det finns 
verksamhet i det. Region, som fortsatt kommer att äga stationshuset i Igelboda, kommer att 
upplåta det på marknadsmässiga villkor. Parterna ska tillsammans verka för att det finns 
verksamheter i huset. 
 
En förutsättning för att genomförande av avtalet är att regionen får nödvändiga tillstånd. 
Det är rivningslov och bygglov. Dessa ärenden hanteras i särskild ordning, och avtalet är 
inte villkorat att positivt beslut ges till dessa tillstånd. Är det så att nödvändiga tillstånd inte 
ges så upphör avtalet att gälla. 
 
Vid sammanträde med kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 beslutade 
utskottet om följande tillägg till förslag till beslut: ”att kommunen verkar i fortsatt dialog 
med Regionen (SL) för att stationshusets lokaler ges förutsättningar för att kunna nyttjas av 
föreningslivet”. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 § 43 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret daterad den 15 mars 2023 
Bilaga 1. Förslag till avtal 
Bilaga 2 Underbilaga till avtal (uppdragsbeskrivning till konsultrapport) 

Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade att ärendet skulle återremitteras med följande motivering:  
”För att omarbeta avtalet så att stationshusets lokaler ges förutsättningar för att kunna  
nyttjas av föreningslivet. Samt att: 

• Att betalningen för flytten utgår 
• Att stationshusen frikopplas från det ej startade projektet ”Upphöjd Saltsjöbana” 
• Att lokalen kan nyttjas av föreningslivet 
• Att punkt 3.4 i avtalet stryks.” 
 

Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C) och Mats Gerdau (M), 
bifall till arbetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns följande förslag till beslut – förslaget om återremiss 
samt arbetsutskottets förslag.  
 
Ordföranden ställde först förslaget om återremiss mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade avslagit förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden arbetsutskottets förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med arbetsutskottets förslag.  

Protokollsanteckningar 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Efter tio års tid har vi äntligen ett avtal med Region Stockholm på bordet. Efter att 
Igelboda stationshus brann ned 2013 har det stått och förfallit, utan att regionen och SL 
har tagit sitt ansvar för en återuppbyggnad. Att vi nu ska gå tillbaka och börja om 
förhandlingen är att göra Nackaborna en björntjänst. Vi behöver dels få i gång trafiken på 
Saltsjöbanan, dels säkra Nacka stationshus i sitt rätta sammanhang. Moderaterna och 
Alliansen möjliggör nu båda, genom detta ärende. 
För alla som reser med Saltsjöbanan är det viktigt att vi så fort som möjligt får igång 
tågtrafiken igen. Nu rustar vi upp banan för framtiden. Upphöjningen av banan mellan 
Järla station och Sickla är en del av detta, och då måste vi flytta på Nacka stationshus. Det 
vill Nackalistan nu, med avsikt, försena. "Vi vill ändå inte ha upphöjningen", som 
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Nackalistans oppositionsråd sade på sammanträdet den 18 april. Det kommer försena 
möjligheten för alla som bor längst med Saltsjöbanan att åka tåg till och från jobbet, skolan, 
och liknande. 
Samtidigt vill Nackalistan ändå flytta på Nacka stationshus till Igelboda. Men om man inte 
ska höja upp spåren så finns det inget skäl att flytta på stationshuset. Varför ta bort 
kulturhistoriska byggnader utan anledning? Det är bara onödigt. 
Vi i Moderaterna vill rädda en kulturhistoriskt viktig byggnad för framtiden. När vi nu 
måste flytta på Nacka stationshus för att möjliggöra upprustningen av Saltsjöbanan, passar 
det alldeles utmärkt att det placeras på platsen för det nedbrunna Igelboda stationshus. Då 
hamnar den i sitt sätta sammanhang, nämligen längst Saltsjöbanan.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Vi är positiva till idén att flytta Nacka stationshus till Igelboda station, men det är viktigt  
att kommunen eftersträvar att stationshusets lokaler kan nyttjas av föreningslivet. Just 
föreningslokaler är det brist på runt om i Nacka kommun. Vårt yrkande i 
kommunstyrelsens arbetsutskott om det tillägg som nu finns med i beslutet, att kommunen 
ska fortsätta dialogen med regionen och SL om att stationshusets lokaler ska kunna nyttjas 
av föreningslivet, är viktigt. Föreningarna måste ges bättre möjligheter att kunna samlas 
lokalt.  
Vi socialdemokrater vill också understryka att vi är kritiska till att det Q-märkta  
stationshuset i Igelboda har försummats sedan branden 2013. Detta är bara ett exempel på 
hur värdefulla hus i kommunen tillåts förfalla. Kommunen måste jobba bättre för att 
värdefulla byggnader ska finnas kvar. Socialdemokraterna har länge jobbat för att huset ska 
tas över av kommunen och göras tillgängligt för nackaborna i form av föreningslokal.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan ställer sig positiva till förslaget att flytta stationshuset invid Nacka station till 
Igelboda station. För det första innebär det att den kulturhistoriska byggnaden bevaras 
långsiktigt, dessutom på en icke-urban plats invid Saltsjöbanan där tidigare stått ett 
stationshus. För det andra får Igelbodas nedbrunna stationsbyggnad en värdig ersättare i 
stället för en replika. För det tredje så frigörs marken intill nuvarande Nacka station som 
omges och sannolikt påverkas av befintliga stadsbyggnadsprojekten med 
tunnelbaneuppgång för Station Sickla, breddning och ombyggnation av Värmdövägen samt 
byggnation av bostäder, kontor och butiker i Sicklas mest centrala delar. Utöver detta kan 
marken behövas av eventuella framtida projekt som upphöjd Saltsjöbana och Östlig 
förbindelse. 
Både stationshuset invid Nacka Station och det tidigare stationshuset i Igelboda ägs och 
förvaltas av Region Stockholm, som därmed är skyldiga att bevara och underhålla 
byggnaderna. Detta inkluderar en skyldighet att återskapa ritningar och återuppbygga det 
nedbrunna stationshuset i Igelboda, dessutom med tidstypiska material och metoder och 
under inseende av kulturhistorisk expertis. Att, efter medgivande av Nacka kommun, 
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ersätta det nedbrunna stationshuset med en annan befintlig stationsbyggnad ifrån samma 
tidsperiod torde vara en attraktiv lösning för Region Stockholm. Dessutom kommer 
regionen framöver endast att behöva förvalta och underhålla ett stationshus (i stället för 
två). Eftersom förslaget är ekonomisk fördelaktigt för Region Stockholm, anser inte vi att 
det är rimligt att Nacka kommun ska bekosta flytten av stationsbyggnaden på 2 MSEK. Att 
förhandlingen med regionen dragit ut på tiden är inget bra argument för att gå med på ett 
dåligt avtal.  
Nackalistan tycker också det är fel att koppla såväl avtal som kostnader till ett framtida 
projekt upphöjd Saltsjöbana, eftersom inget investeringsbeslut fattats om detta. Om avtalet 
ska ingås nu kan det inte rimligen sammankopplas med ett projekt som inte existerar. 
Överenskommelsen av flytt och bevarande av stationshuset är en bra lösning oavsett om 
spåren höjs upp eller ej. 
Vårt krav att lokalen ska kunna nyttjas av föreningslivet, bör inte vara svårt att uppfylla då 
en åldrig stationsbyggnad invid järnvägsspåret i Igelboda har begränsat med 
användningsområden och därmed hyresgäster. Det bör ändå förankras med regionen redan 
nu, lämpligen genom att skrivas in i avtalet. Den nuvarande skrivningen om marknadshyra 
kan med fördel raderas, då den leder tankarna till kommersiell verksamhet snarare än 
föreningsverksamhet. 
Slutligen är det inte heller lämpligt att kommunstyrelsen avtalar med regionen att de ska 
verka för att ändra ett myndighetsbeslut. Det vore att föregripa beslutet från en självständig 
myndighet, i detta fall Nacka miljö- och stadsbyggnadsnämnd. Därav bör texten i 3.4 
strykas.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet anser att frågan om att flytta Nacka stationshus för att ersätta Igelboda 
stationshus är en lösning som döljer det faktum att regionen uppsåtligen låtit Igelboda 
stationshus förfalla. Ett hus med stort kulturhistoriskt värde som har fått förfalla. Det är 
inte rimligt att Nacka kommuns skattebetalare ska behöva bekosta en flytt på 2 miljoner 
kronor då regionen har haft möjlighet till att i ett tidigare skede restaurera Igelboda 
stationshus.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet välkomnar en flytt av Nacka stationshus, även om vi hade föredragit att ha två 
äldre stationshus på plats i Nacka och en restaurering av Igelboda stationshus. När det 
senare nu föreslås rivas så hoppas vi att det kan finnas delar av byggnaden att ta tillvara för 
återbruk för den som vill och att regionen isåfall möjliggör för detta. Vad gäller hyran till de 
marknadsmässiga villkoren så är det inte helt klart vad detta kan vara, men vi hoppas även 
där att ett levande stationshus istället för ett tomt är vad som eftersträvas, även om hyran 
skulle vara låg. Det är också bra att möjliggöra för föreningslivet att flytta in.” 
- - - - - 

  



 
25 (71) 

 2 maj 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  155 KFKS -2023-00403 

Avveckling av museet HAMN i dess nuvarande form 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige beslutar att avveckla museet HAMN i dess nuvarande fysiska form 
och i stället tillgängliggöra museet digitalt och analogt genom en mindre utställning. 
 
Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar om avveckling i enlighet med 
förslaget ger kommunstyrelsen stadsledningskontoret i uppdrag att se över 
förutsättningarna att avsluta kommunens lokalhyresavtal med Saltsjö Pir AB i förtid.   

Sammanfattning av ärendet 
Kulturnämnden har vid sitt sammanträde den 17 april i år beslutat att bl.a. föreslå 
kommunfullmäktige att avveckla museet HAMN i dess nuvarande fysiska form och att 
museet istället tillgängliggörs digitalt och analogt genom en mindre utställning. Skälen 
härtill är främst lägre besökssiffror än väntat i kombination med att det idag saknas avtal 
med aktör för drift av museet. Museet ligger i lokaler som kommunen (kommunstyrelsen) 
hyr in från Saltsjö Pir AB, för kulturnämndens räkning, till och med den 31 mars 2027. Det 
blir därmed upp till kulturnämnden att se över möjligheterna att upplåta lokalerna till annan 
aktör. Förutsatt kommunfullmäktiges beslut att avveckla museet ges stadsledningskontoret 
i uppdrag att parallellt se över förutsättningarna att avsluta kommunens lokalhyresavtal 
med Saltsjö Pir AB i förtid.   

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret daterad den 19 april 2023 
Bilaga Protokollsutdrag från kulturnämndens sammanträde den 17 april 2023 § 18 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till det utsända förslaget från stadsledningskontoret.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
stadsledningskontoret– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 
 



 
26 (71) 

 2 maj 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Vi tycker att det är tråkigt att museet HAMN nu läggs ned, men med tanke på att det är så 
få besökare så är det oundvikligt. Berättelsen om Slaget vid Stäket 1719 är en viktig del av 
vår historia i Nacka och hotet från Ryssland är tyvärr fortfarande aktuellt. Kostnaden per 
besökare blir helt enkelt för hög och man kan få mer kulturverksamhet för pengarna på 
annat sätt. Vi hoppas att man kan tillgängliggöra utställningarna digitalt i stället.” 
 
Monica Brohede Tellström lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna:  
”Vi hade gärna sett att museet HAMN hade lyckats locka betydligt fler besökare, inte minst 
barn och unga, men tyvärr har inte de högt ställda målen för verksamheten uppnåtts. Vi är 
glada över att Nacka kommun vågade satsa på museet under flera år, och nu är det dags att 
hitta nya sätt att tillgängliggöra denna del av Nackas kulturarv. Med ett digitalt museum i 
kombination med miniutställningar kan nya målgrupper nås, framför allt Nackas skolor. 
För oss Liberaler är det också viktigt att driftbudgeten för museet hamn nu kommer att 
finansiera mer kulturverksamhet i Fisksätra och i övriga Nacka.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Museet Hamns uppdrag har varit att levandegöra en av de mest dramatiska och 
betydelsefulla händelserna i Nackas historia. Det var ett fantastiskt initiativ och ett 
välkommet tillskott till kulturutbudet i Nacka, och i synnerhet Fisksätra. Tyvärr har inte 
museet fått det genomslag de fina utställningarna förtjänar. Kanske är det formatet, kanske 
tilltalet, kanske tillgängligheten; oavsett vilket, tvingas vi konstatera att verksamheten som 
den varit inte kan upprätthållas. Ett museum med så få besökare kan inte fortsätta i sin 
nuvarande form. 
Men att museet nu läggs ner betyder inte att all verksamhet skall upphöra. Vi vill se att 
verksamheten omvandlas och kan få möta Nackaborna i nya former. Att tänka sig en digital 
visning är ett naturligt första steg. Men inte bara i form av en webbplats – ett av museets 
stora fördelar är anknytningen till den fysiska platsen. Att den som vill kan vandra längs 
Stäkets stränder och läsa på skyltar som museet ombesörjt, om vad som utspelats där.  
Detta kan vi bygga vidare på. Digitalt stödda vandringar, som guidar till de platser där 
lyssnaren just då befinner sig skulle vara en utmärkt idé att pröva på. Tekniken är redan 
beprövad i exempelvis turistguider runt om i världen, och vi skulle gärna se att den 
prövades för detta. Det är en teknik som vi också anser att Nacka kommun kunde använda 
i många sammanhang, för att vägleda till våra intressanta historiska platser, eller för att ge 
den som vill en inblick i hur det skall bli när vi bygger stad.  
Vidare kan delar av samlingarna göras tillgängliga i andra former, som bibliotek eller andra 
museer, där Nackaborna kan se dem. Vi bör vara öppna för alla arrangörer som kan tänkas 
vilja exponera samlingarna.” 
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Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Enligt revisorernas rapport visar det sig att projektet för museet i Fisksätra hade stora 
visioner men saknade förankring med förutsättningarna, lokalbefolkningen och 
föreningslivet. Under åren har vi påpekat att den avsatta driftsbudgeten inte har varit 
tillräcklig för att uppfylla den moderatledda alliansens vision. Trots att fler driftsaktörer har 
hoppat av har inte kommunen övervägt att driva verksamheten i kommunal regi. Museet i 
Fisksätra har blivit en dyr affär. Vi anser att det inte är en optimal användning av 
skattebetalarnas pengar. 
Lokalerna kommer att stå tomma från och med den 1 maj och kommunen har ett 
hyresavtal för de kommande åren. Vi vill därför att politikerna denna gång riktar sig mot 
föreningslivet och bjuder in Fisksätras föreningar, nätverk, kulturskola, 
pensionärsföreningar, fritidsverksamhet, skola och andra relevanta aktörer för att utreda 
förutsättningar för vilka kulturverksamheter som skulle passa lokalerna bäst. Lokaler som 
är anpassade för kultur är en bristvara i Fisksätra och kommunen behöver visa att vi inte 
bara lägger ner verksamheter i området. Vi är glada för att Socialdemokraternas yrkande i 
Kulturnämnden om dialog med det lokala föreningslivet i Fisksätra hörsammades och ser 
fram emot att se resultatet av den.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Trots upprepade varningar från kulturinstitutioner och vädjanden från representanter för 
museet HAMN och Leksaksmuseet, så har nämnden nu beslutat att lägga ned museet 
HAMN. Ett museum som för tio år sedan höjdes upp som något efterlängtat och ett lyft 
för Fisksätrabor, har tyvärr tyngts av kroniskt låga besökssiffror. Det går att ifrågasätta hur 
mycket själ och engagemang som lagts ned av dels kommunen, dels de upphandlade 
aktörerna, för att marknadsföra museet mot olika relevanta målgrupper, till exempel 
skolklasser. 
Nu, när beslutet om att avveckla museet ändå tagits, så vill Nackalistan återupprepa 
förslaget om att de tömda lokalerna fortsatt ska användas för kultur. Fisksätra Folkets Hus 
uppehåller sig fortfarande i tillfälliga lokaler – kan åtminstone delar av verksamheten 
förläggas till de tidigare museilokalerna? Lokalerna skulle även kunna byggas om och 
upplåtas för mindre kulturverksamheter och föreningar. Hur som helst är det av största 
vikt att museet HAMN ersätts av något som i ännu högre grad är Fisksätraborna till gagn, 
och ur ett större perspektiv självklart hela Nacka.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Att lägga ner ett museum är sorgligt. Att lägga ner ett museum redan efter nio år är 
pinsamt för Nacka kommun. Planerna för museet HAMN har varit orimliga redan från 
början. Alliansen räknade med besökssiffror motsvarande Sjöfartsmuseet, något som aldrig 
skulle gå att uppnå för ett smalt museum utanför Stockholms centrum. Detta varnade 
Vänsterpartiet för när det begav sig, och i det här fallet är det ytterst tråkigt att få rätt. 
Nackaalliansens ideologi är att privatisera. Museiverksamhetens art kräver dock 
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långsiktighet, och därför är upphandlingar av museidrift direkt olämpliga. Under museets 
korta levnad har intresset att driva museet varit lågt. Vänsterpartiet har påpekat att det är 
ohållbart för HAMNs fortlevnad. Dåliga förutsättningar att nå vidlyftiga mål till trots har 
museet levandegjort historien på ett förtjänstfullt och kompetent sätt. De besökare som 
besökt HAMN har vittnat om utmärkta och intressanta museibesök. För Vänsterpartiet är 
det av stor vikt att detta inte får bli ännu ett steg i den pågående nedmonteringen av 
kulturlivet i Fisksätra. Vi anser det nödvändigt att en publik kulturverksamhet tilldelas 
tillräckliga medel och lokaler för att uppväga HAMNs nedläggning.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Att bygga upp ett museum är ingen lätt sak. Att lägga ned det är desto enklare. Eller? För 
vad händer med den kompetens, det material, det arbete som lagts ned genom åren? När 
det bara läggs ned så försvinner också allt det arbetet och den kunskap som byggts upp. 
Någonstans har ett beslut om att starta ett helt nytt museum tagits och både tid och 
resurser har lagts ned på att bygga upp verksamheten. Miljöpartiet har redan från börjat 
påpekat att beslutet fattades på rena glädjekalkyler, med uppskattade besöksantal som var 
orimligt omöjliga att nå. 
Miljöpartiets återkommande medskick sedan beslutet om att starta upp slagsfältsmuseet 
Hamn har varit att det ska drivas i kommunal regi. Dels får man förståelse för museet och 
utmaningarna, dels har man möjlighet att bredda verksamheten och nå fler. I 
kulturnämnden föreslog vi därför att man istället för att helt lägga ned skulle pröva detta 
alternativ, också mot bakgrund av att kommunen faktiskt inkommit med ett anbud på att 
driva museet. 
Vi har genom åren velat att museet fick ett breddat uppdrag för att nå fler nackabor och 
besökare samt användes mer i undervisning med koppling till skolor. Vi hade gärna sett att 
Museet HAMN kunde vara en sammanhållande kraft i kommunens kulturarvsarbete, med 
ett utökat uppdrag att arbeta med hela kommunens kulturarv, både det materiella och det 
immateriella och i detta samverka med Nackas hembygdsgårdar. Det är i dagsläget inte klart 
vad som händer med lokalerna heller, då kontraktet kvarstår även om museets verksamhet 
avvecklas. Att under en övergångsperiod se hur lokalerna kan utvecklas och verksamheten 
breddas är frågor vi hade velat se utredda de kommande åren istället för att bara lägga ned 
allt. Det blir nu mycket viktigt att ta tillvara inte bara museets innehåll utan också faktiskt 
de önskningar och behov av mötesplatser och kultur som finns i Fisksätra.” 
 
- - - - - 
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§  156 KFKS 2023-00398 

Ordförandeinitiativ – Tilläggsbudget för att säkra 
kvaliteten i välfärden 
Inkom den 19 april 2023 från Mats Gerdau (M) m.fl. 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att besluta följande. 
 

1. Kommunfullmäktige beslutar att höja checkbeloppen för förskola, pedagogisk 
omsorg, förskoleklass, grundskola, anpassad grundskola, särskilt boende samt 
ledsagning och avlösning med 2 procent från och med den 1 juli 2023 i enlighet 
med bilaga 1. 

2. Kommunfullmäktige beslutar att höja checkbeloppen för hemtjänst och 
boendestöd med 6 procent från och med den 1 juli 2023 i enlighet med bilaga 1. 

3. Kommunfullmäktige noterar att besluten enligt punkterna 1-2 ovan innebär att 
utbildningsnämndens budgetram utökas med 21,9 miljoner kronor till totalt 3 208,2 
miljoner kronor, äldrenämndens budgetram utökas med 12,5 miljoner kronor till 
totalt 984,7 miljoner kronor och socialnämndens budgetram utökas med 1,8 
miljoner kronor till totalt 1 012,2 miljoner kronor. Den totala kostnaden 36,2 
miljoner kronor för 2023 finansieras genom att budgeten för statsbidrag och skatter 
höjs med motsvarande belopp. 

Sammanfattning av ärendet 
Utifrån ett ordförandeinitiativ föreslås att genom en tilläggsbudget tillföra ytterligare 36 
miljoner kronor till välfärdsverksamheter från och med den 1 juli 2023 i form av extra 
checkhöjningar, både till kommunalt och privat drivna verksamheter inom skola, förskola 
och omsorg. Detta finansieras av överskott i kommunens intäkter för statsbidrag och 
skatter.   

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret daterad den 20 april 2023 
Bilaga 1 Ordförandeinitiativ med bilaga 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall Steen 
(L), Karin Teljstedt (KD), Desha Svenneborg (MP), Johanna Kvist (S), Mikael Carlsson 
(NL) och Tomas Ottosson (V), bifall till det utsända förslaget från stadsledningskontoret.  
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Johanna Kvist (S) yrkade även, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till följande tillägg till förslaget från stadsledningskontoret (markerade 
med understreck i texten nedan):  
”Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att besluta följande.  

1. Kommunfullmäktige beslutar att höja checkbeloppen för förskola, pedagogisk 
omsorg, förskoleklass, grundskola, anpassad grundskola, särskilt boende samt 
ledsagning och avlösning med 2 procent från och med den 1 juli 2023 i enlighet 
med bilaga 1.  

2. Kommunfullmäktige beslutar att höja checkbeloppen för hemtjänst och 
boendestöd med 6 procent från och med den 1 juli 2023 i enlighet med bilaga 1. 

3. Kommunfullmäktige fastställer kulturpeng från och med den 1 juli 2023 till 284 
kronor per år.  

4. Kommunfullmäktige noterar att besluten enligt punkterna 1 - 3 ovan innebär att 
utbildningsnämndens budgetram utökas med 21,9 miljoner kronor till totalt 3 208,2 
miljoner kronor, äldrenämndens budgetram utökas med 12,5 miljoner kronor till 
totalt 984,7 miljoner kronor, socialnämndens budgetram utökas med 1,8 miljoner 
kronor till totalt 1 012,2 miljoner kronor och kulturnämndens budgetram utökas 
med 1,5 miljoner kronor till totalt 151,7 miljoner kronor. Den totala kostnaden 37,7 
miljoner kronor för 2023 finansieras genom att budgeten för statsbidrag och skatter 
höjs med motsvarande belopp.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns följande förslag till beslut – det utsända förslaget 
från stadsledningskontoret samt tilläggsyrkandet från Johanna Kvist.  
 
Ordföranden ställde först stadsledningskontorets förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla stadsledningskontorets förslag.  
 
Därefter ställde ordföranden tilläggsyrkandet mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat att avslå förslaget.   
 
Votering begärdes, och kommunstyrelsen godkände följande beslutsgång:  
Ja för avslag på tilläggsyrkandet.  
Nej för bifall till tilläggsyrkande.  
 
Voteringsresultat:  
För avslag (ja) röstade: Johan Krogh (C), Filip Wiljander (M), Peter Zethraeus (M),  
Cecilia Gardner Larsson (M), Gunilla Grudevall-Steen (L), Karin Teljstedt (KD), och Mats  
Gerdau (M).  
För bifall till tilläggsyrkande (nej) röstade: Johanna Kvist (S), Henrik Unosson (S), Gunnel 
Nyman Gräff (S), Mikael Carlsson (NL), och Tomas Ottosson (V).  
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Avstod: Desha Svenneborg (MP).  
 
Med 7 JA-röster mot 5 NEJ-röster konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen hade  
avslagit tilläggsyrkandet.  
 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Vi moderater tar ansvar för att Nackaborna ska få en god välfärd, även i ekonomiskt svåra 
tider.  
Det ekonomiska läget i samhället är mycket pressat med hög inflation, stigande räntor och 
dyrare mat och det är något som både hushåll, företag och kommunala verksamheter 
känner av. Vi har sparat och skapat reserver under goda år och har sett till att Nacka har en 
stark och robust ekonomi, vilket kommer väl till pass nu i tuffare tider. Det ger oss 
möjlighet att tillföra skolan och äldreomsorgen 36 miljoner kronor extra redan i år. Med 
vänsterns (S, V och NL) politik under tidigare år hade inte denna möjlighet funnits, utan då 
hade pengarna gått åt till annat och skuldbördan vuxit och med den även 
räntekostnaderna.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna prioriterar alltid välfärden före nedskärningar. Det är positivt att den 
moderatledda alliansen nu ser det vi socialdemokrater såg redan i höstas, att välfärden 
behöver mer resurser. Frågan är dock om det extra anslaget räcker med tanke på de ökande 
kostnaderna.  
Det är också anmärkningsvärt att satsningar på kulturen helt uteblir, trots att kulturen 
också drabbas hårt av det svåra ekonomiska läget. Därför föreslår vi socialdemokrater att 
kulturpengen, de resurser som möjliggör för barn att uppleva kultur under skoltid, ska 
höjas och återgå till den nivå som den låg på innan den halverades av den moderatledda 
alliansen 2021.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är bra att man skjuter till pengar till välfärdsverksamheter som 
just nu har det väldigt svårt att få ekonomin att gå ihop. Vi har fått tydliga varningar på att 
flera verksamheter har svårt att bibehålla en oförändrad kvalité i sina verksamheter under 
den kris vi befinner oss i. Tyvärr så måste det konstateras att mycket av dessa pengar äts 
upp direkt i de ökade kostnader många verksamheter har, Nackalistan tycker att dessa extra 
pengar är bra men långt ifrån tillräckligt. Hade man lyssnat på det vi pläderat för i vår 
budget under många år, där vi krävt att kommunen kompenserat verksamheterna för pris- 
och löneökningar på ett bättre sätt så hade många verksamheter befunnit sig i en mycket 
bättre situation nu. ” 
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Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Ett steg i rätt riktning och förslaget om tilläggsbudget är nödvändigt med den knappa och 
otillräckliga budgeten som Alliansen lade fram i november. Inflationssiffrorna var uppemot 
eller över 10% när budgeten beslutades. Vänsterpartiets allvarligaste invändning och skäl 
för vår reservat 
ion vara att det inte finns en löne och priskompensation inräknad i budgeten och att 
budgeten förutsatte, återigen årlig besparing på del av beloppen för löne och 
priskompensation. Den politiken har dränerat verksamheterna under ett mycket stort antal 
år och gör att de flesta verksamheterna är underfinansierade jämfört med behoven som 
medborgarna har av kvalitet och tillgänglighet. 
Vänsterpartiets budget hade en pris och lönekompensation som hade behövts i Nacka idag. 
Vår budget hade en skattehöjning på 30 öre och ca 250 miljoner kronor till mer verksamhet 
för Nackabornas behov. 
Vi ser nu också den negativa effekten av att inte äga våra samhällsfastigheter själva. Hyran 
som kommunen förbundit sig att betala i mycket långa avtal är kopplad till 
konsumentprisindex och räknas upp utan förhandling, det blir bara en ökad hyreskostnad 
för kommunen. Dessa ökade hyreskostnader för verksamheterna ska bekostas av den 
ordinarie budgeten/checken, de 36 miljoner som ärendet idag gäller kommer inte ens räcka 
till den ökade hyreskostnaden. 
När verksamheter behöver minska på hyreskostnader genom att använda mindre 
hyresobjekt kommer ändå kommunen stå kvar med den ökade hyra. Politiken leder till små 
välfärdlokaler för att spara på pengar vilket är förödande för de människor med särskilda 
behov som inte kan bemötas i sardinburksformatet.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet välkomnar att skola och välfärd får mer resurser. Ett starkt ekonomiskt 
resultat förpliktigar och då låg skatt inte är ett självändamål för oss så är vi aldrig 
främmande för att höja den för att satsningar på nackaborna och ett samhälle som håller 
ihop. När regeringen misslyckas med att skjuta till pengar är det bra att Nacka agerar, 
samtidigt som vi tror att mer kommer behövas då inflation och priser knappast lär sjunka i 
år. En annan stor utmaning vi noterade i årsredovisningen är att kulturen inte har 
återhämtat sig efter pandemin och att bl.a. kulturskolan når färre barn. Vi har i våra 
budgetar de senaste åren höjt kulturpengen för att återställa den till tidigare nivåer innan 
den halvering som gjordes i Alliansens budget mitt under pandemin.” 
 
- - - - - 
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§  157 KFKS-2023-00269 

Erbjuda möjlighet för ukrainska flyktingar som är 
bosatta i Nacka att läsa sfi samt svenska som andraspråk 
på grundläggande och gymnasial nivå 
Återrapportering samt förslag till beslut utifrån politikerinitiativ i kommunstyrelsen från Mats Gerdau 
(M) med flera 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar föreslå kommunfullmäktige följande.  

1. Kommunfullmäktige ger nämnden för arbete och försörjning i uppdrag att, inom 
ramen för nämndens budget, så snart som möjligt erbjuda svenska för invandrare 
samt svenska som andraspråk på grundläggande samt gymnasial nivå till personer 
som vistas i Nacka med skydd av massflyktsdirektivet.  
 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande.  
2. Kommunstyrelsen noterar den utredning (bilaga 3 till tjänsteskrivelse daterad den 

27 april 2023) som nämnden för arbete och försörjning tagit fram utifrån 
politikerinitiativet (KFKS-2023-00269). Kommunstyrelsen noterar även att 
regeringens proposition om vårändringsbudget för 2023 (prop. 2022/23:99) medför 
att det inte längre finns ett behov av att uppvakta regeringen i ärendet samt 
kontakta andra kommuner i frågan för att ha en gemensam hållning kring sfi för 
flyktingar från Ukraina. Under förutsättning att kommunfullmäktige beslutar i 
enlighet med beslutspunkt 1 anses därför politikerinitiativet färdigbehandlat.  
 

Ärendet justeras i med omedelbar anslutning till sammanträdet i kommunfullmäktige. 

Sammanfattning av ärendet 
Den 16 mars 2023 beslutade kommunstyrelsen att överlämna ett politikerinitiativ om 
svenska för invandrare, sfi, till personer som vistas i Nacka med skydd av 
massflyktsdirektivet till stadsledningskontoret för utredning och förslag till beslut.  
 
I politikerinitiativet föreslås bland annat att nämnden för arbete och försörjning ges i 
uppdrag att utreda omfattning, kostnader och andra konsekvenser om de ukrainska 
flyktingar som är bosatta i Nacka får möjlighet att studera sfi och återkomma om detta till 
kommunstyrelsen. Nämnden för arbete och försörjning har nu inkommit med en utredning 
i ärendet. Parallellt med utredningen har regeringen den 13 april 2023 lämnat en 
proposition för vårändringsbudget av vilket det följer att kommunerna ska få statsbidrag 
för att kunna erbjuda ukrainska flyktingar sfi. Riksdagen fattar beslut i ärendet den 20 juni 
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2023. Av nämnden för arbete och försörjnings utredning har konsekvenserna för Nacka 
utretts utifrån regeringens förslag samt utifrån ambitionen i politikerinitiativet. 
 
Det kan konstateras att propositionen till vårändringsbudgeten anger att kommunerna för 
2023 ska få 100 miljoner kronor i statsbidrag för att kunna erbjuda ukrainska flyktingar sfi. 
Inga närmare direktiv finns i nuläget till exempel från när förordningen ska börja gälla och 
hur de 100 miljonerna ska fördelas till kommunerna. Det kan samtidigt konstateras att det 
finns en brist på utbildade sfi-lärare och att konkurrensen om dessa med all sannolikhet 
kommer öka stort utifrån förslagen i vårändringsbudgeten i kombination med att några av 
länets kommuner redan fattat beslut om att erbjuda sfi för ukrainare innan riksdagsbeslutet 
om statsbidrag är fattat. Eftersom flera personer som omfattas av massflyktsdirektivet 
vistats i landet en längre tid och därmed har lärt sig  svenska till viss del finns det skäl att 
även erbjuda kurser i svenska som andra språk på såväl grundläggande som gymnasial nivå.   
 
Utifrån dessa aspekter föreslås att nämnden för arbete och försörjning redan nu ges i 
uppdrag av kommunfullmäktige att, inom ramen för nämndens budget, så snart som 
möjligt erbjuda svenska för invandrare samt svenska som andraspråk på grundläggande 
samt gymnasial nivå till personer som vistas i Nacka med skydd av massflyktsdirektivet. 
Kostnaderna för detta uppdrag uppskattas till cirka 2,5 miljoner kronor. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och juridik-och kanslistaben, daterad den 27 
april 2023 
Bilaga 1. Politikerinitiativ i kommunstyrelsen från den 16 mars 2023 
Bilaga 2. Protokollsutdrag från nämnden för arbete och försörjning den 26 april 2023 
Bilaga 3. Tjänsteskrivelse från utbildningsenheten inklusive bilagor  
 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall Steen 
(L), Karin Teljstedt (KD), Gunnel Nyman Gräff (S), Mikael Carlsson (NL), Tomas 
Ottosson (V), och Desha Svenneborg (MP), bifall till förslaget från förslaget från 
stadsledningskontoret och juridik-och kanslistaben.  
 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
stadsledningskontoret och juridik-och kanslistaben – och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”22 februari 2022 inledde Ryssland ett storskaligt invasionskrig mot Ukraina. Kriget är nu 
inne på sitt andra år och ser ut att bli långvarigt. Det medför att många ukrainska flyktingar 
sannolikt kommer att stanna längre i Sverige än vad både de själva och vi i Sverige antog 
från början. Många har börjat rota sig här med jobb, nya vänner, barnen går i skolan och de 
börjar planera för ett liv i vårt land. Sedan vi la vårt initiativ om möjlighet att läsa SFI så har 
den borgerliga regeringen lagt förslag om statsbidrag för detta, vilket vi välkomnar och det 
underlättar för oss att inom kort starta SFI för ukrainarna.” 
 
Gunilla Grudevall-Steen lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna:  
”Vi liberaler är stolta över att det vi drivit på sedan i vintras har blivit verklighet. Nu 
kommer även flyktingar från Ukraina att erbjudas SFI i nacka.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna och Nackalistan ser positivt på att den styrande minoriteten äntligen 
börjat agera kring frågan om att låta flyktingar från Ukraina få tillgång till SFI-undervisning. 
Låt det nu bli verklighet direkt! Socialdemokraterna la redan för ett år sedan på AFN. 
(numera NAF) ett politikerinitiativ i frågan. Då avslog den borgerliga majoriteten förslaget 
och S la följande protokollsanteckning "Vi anser att ukrainska flyktingar snarast ska ha rätt 
till SFI, för individens och samhällets bästa. För att de ska förstå viktig 
samhällsinformation, ta del av nyheter och ha en rimlig chans att använda sina utbildningar 
i det nya landet. Vi delar utbildningsenhetens bild om att språket blir en barriär när 
ukrainska flyktingar ska in i arbete. Därför anser vi att det är god tid att detta genomförs då 
det inte finns anledning att vänta på eventuellt statsbidrag utan att Nacka direkt erbjuder 
SFI för ukrainska flyktingar då nämnde årligen går med ett stort överskott. Räknat mot 
budget finns i mars månad ett överskott på 2,6 miljoner för budgetrutan kommunal 
vuxenutbildning vilket då skulle täcka kostnaderna om 2.5 miljoner enligt 
utbildningsenhetens beräknade kostnader. Vi ser positivt på att Nacka även planerar att 
inkludera svenska som andraspråk både på grundläggande och gymnasial nivå för de 
ukrainska flyktingarna.” 
I ovanstående protokollsanteckning från Socialdemokraterna instämde Mikael 
Carlsson för Nackalistan.  
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet håller med Socialdemokraterna och Nackalistan och ser positivt på att den 
styrande minoriteten äntligen börjat agera kring frågan om att låta flyktingar från Ukraina få 
tillgång till SFI-undervisning. Vänsterpartiet ser precis som Socialdemokraterna och 
Nackalistan att det ekonomiska utrymmet finns inom utbildningsenheten. Att få möjlighet 
till SFI-undervisning är viktigt för att tillgodose sig information om samhället i stort och 
för att underlätta för en inkludering i Sverige. Det också viktigt då det ger en meningsfull 
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vardag och ett sammanhang för människor som i många fall flytt krig och misär. 
Vänsterpartiet hoppas på att denna satsning inte bara sträcker sig till ukrainska flyktingar 
utan att den styrande minoriteter inkluderar andra grupper som i framtiden behöver fly på 
grund av krig, konflikter eller andra katastrofer.” 
 
- - - - - 
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§  158 KFKS 2022-00960 

Motion - Hållbara upphandlingar - säkerställd 
avtalsuppföljning 
Inkom den 17 oktober 2022 av Lisa Rasmussen m.fl. (V) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar följande. Kommunens inköpspolicy samt styrdokumentet ”så 
här gör vi i Nacka – inköp” anger att de krav som ställs i varje upphandling måste följas 
upp och dokumenteras. Respektive verksamhet inom kommunen ansvarar för att 
avtalsuppföljning genomförs inom ramen för befintlig budget och de resurser som finns. 
Kommunfullmäktige noterar även att det finns en framtagen 
leverantörsuppföljningsprocess som tydligt anger hur uppföljning ska ske vad gäller alla 
krav som kommunen ställer i upphandlingar. Motionen är med dessa noteringar 
färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Vänsterpartiet anger i motionen att tidskriften ”Sveriges natur” nyligen publicerat 
beräkningar över svenska kommuners koldioxidutsläpp. Det framgår där att Nacka 
kommun, redan 2024, kommer att ha överskridit gränsen för hur mycket vi får släppa ut 
om vi ska hålla oss inom Parisavtalets gränser. För att vi ska ha mer tid på oss innan 
koldioxidutsläppen bör ligga på noll, måste minskningstakten av utsläppen öka kraftigt i 
förhållande till vad vi hittills åstadkommit. Vänsterpartiet har tidigare lämnat in motionen 
”Hållbara upphandlingar ur ett miljö- och klimatperspektiv” (dnr KFKS 2021-00613). I 
kommunfullmäktiges svar på motionen fastslås att kommunens inköpspolicy har som 
målsättning att bidra till klimatmässig hållbarhet och att det redan finns rutiner för 
avtalsuppföljning. Enligt svaret bör avtalsuppföljningen utvecklas och förbättras men det 
finns inga uppgifter om huruvida det kommer att ske. 
 
I revisionsrapporten ”Nacka kommun – granskning av kommunens miljöarbete inom 
ramen för Miljösmart kommun” (s. 17) konstateras ”…att uppföljningen av externa parters 
efterlevnad av miljökraven behöver bli mer omfattande. Vi ser en risk med att 
uppföljningen av ställda krav inte genomförs systematiskt i alla upphandlingar vilket är en 
förutsättning för att säkra implementeringen. Det är väsentligt att det finns tillräckligt med 
resurser och kompetens för att regelbundet följa upp miljökrav i upphandlingar och vidta 
åtgärder utifrån resultatet.” 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 § 46 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 30 mars 2023 
Bilaga 1. Motionen 
Bilaga 2. Nacka kommuns leverantörsuppföljningsprocess 
Bilaga 3. Nacka kommuns inköpspolicy 
Bilaga 4. Så här gör vi i Nacka – inköp 
Bilaga 5. Fastighetsenhetens avtalsuppföljning 
Bilaga 6. Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskotts sammanträde den 15 mars 
2023, §7 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Johanna Kvist (S) och Mikael Carlsson 
(NL), bifall till förslagen i motionen. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag och 
förslaget från Tomas Ottosson. 
 
Ordförande ställde vart och ett av förslagen mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat i enlighet med arbetsutskottets förslag. 

Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande.  
”Vänsterpartiets motion är det bättre alternativet än att fortsätta som vanligt, då den ställer 
betydligt mer omfattande krav på säkerställandet av uppföljning av avtal än nuvarande 
arbete med att respektive verksamhet inom kommunen ansvarar för att avtalsuppföljning.  
Att använda upphandling som ett verktyg i omställningsarbetet till ett koldioxid neutralt 
samhälle är minimikrav för en klimat och miljömedveten kommun. Att kunna följa upp 
ingångna avtal om miljöpåverkan är centralt för att verktyget ska fungera.” 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det som föreslås i motionen borde vara en självklarhet. En tydlig 
process för uppföljning av externa parters efterlevnad av miljökrav i avtal borde redan ha 
funnits på plats. Det är också viktigt att tillräckliga resurser avsätts för att säkerställa en 
effektiv och regelbunden avtalsuppföljning.   
Nacka kommun tecknar ett stort antal avtal med olika företag varje år. Dessa sammantaget 
ger en stor påverkan på miljö och klimat. Om kommunen menar allvar med sina miljömål 
inklusive att minska klimatutsläppen så måste kommunen ställa dessa krav - och följa upp 
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dem. Nackalistan anser att kommunen borde ta till sig av revisionens kritik gällande 
bristande uppföljning och arbeta fram en förbättrad process.” 
 
Desha Svenneborg/lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”I tjänsteskrivelsen framgår att rutiner och arbetssätt finns, men samtidigt står där att dessa 
kan utvecklas, exempelvis i linje med hur MIS-resursen idag arbetar. Då det är revisorerna 
som påpekat att de ser brister i uppföljningen idag så är det naturligtvis kritik som 
kommunen behöver ta till sig och arbeta med. Vi förutsätter att det sker.” 
 
- - - - - 

  



 
40 (71) 

 2 maj 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  159 KFKS 2022–01200 

Motion – Inrätta ett idrottsråd 
Inkom den 19 december 2022 av Johanna Kvist och Ella Tegsten (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att det redan pågår ett arbete inom fritidsnämnden som 
uppfyller intentionen i motionen. Motionen är med denna notering färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
I motionen förs bl.a. följande fram. Föreningslivet och idrotten är en viktig del i att bygga 
ett levande samhälle och för att möjliggöra för nackaborna att ha en meningsfull fritid 
genom hela livet. Motionärerna anser att det behövs ett idrottsråd i Nacka kommun där 
föreningarna kan föra fram sina synpunkter och träffa tjänstepersoner och politiker från 
berörda områden. Detta för att säkerställa att vi har fortsatt lukrativt och tillfredsställande 
möjligheter till idrott för invånarna i Nacka. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 § 47 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 30 mars 2023 
Bilaga 1. Protokollsutdrag från fritidsnämnden den 29 mars 2023 
Bilaga 2. Motionen – Inrätta ett idrottsråd 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av och Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till förslagen i motionen. 
 
Karin Teljstedt (KD) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag och 
förslaget från Johanna Kvist. 
 
Ordförande ställde vart och ett av förslaget mot avslag, och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med arbetsutskottets förslag.  

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 
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Protokollsanteckningar 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Att Nacka kommun har dialog med föreningslivet i olika former tycker vi 
Kristdemokrater är viktigt. Det behöver ske i en form och konstellation där föreningslivet 
fångas upp på ett lämpligt sätt. Likväl som en idrott inte nödvändigtvis har samma behov 
eller önskemål som en annan, är inte heller en förening den andra lik.  
Med ödmjukhet inför att de befintliga dialoger som finns kan bli bättre tror vi att det är 
mer framgångsrikt att fokusera på potentiella förbättringar av de konstellationer som redan 
existerar. Vi tror helt enkelt inte att ett idrottsråd skulle fylla syftet att stärka dialogen på det 
sätt som efterfrågas.” 
 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan ställer sig bakom motionen. Det finns ett stort behov för kommunen att 
förbättra sin dialog med idrottsföreningarna. Fritidsnämnden skulle gynnas av att kunna 
remittera frågor till ett idrottsråd för att inhämta idrottsföreningarnas synpunkter. Detta 
skulle leda till bättre beslutsunderlag. Kommunen har idag fem olika råd; naturvårdsrådet, 
näringslivsrådet, seniorrådet, tillgänglighetsrådet samt BRÅ. Ett sjätte råd för idrottslivet, 
som underställs fritidsnämnden, vore välbehövligt.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till Socialdemokraternas motion om att inrätta ett idrottsråd. 
Tjänsteskrivelsen påpekar att det idag finns dialog och samverkan med idrottsföreningar, 
men detta behöver utvecklas och ett idrottsråd kan vara ett forum för större inflytande. 
Nacka kommun behöver bli bättre på att ge plats för inflytande från medborgare och att 
vända sig till idrottsföreningar för deras expertis och delaktighet är demokratiskt och 
rimligt. Många idrottsföreningar har också en verksamhet som riktar sig till barn och att 
inrätta ett idrottsråd kan bidra till att kommunen mer aktivt arbetar med 
barnkonventionen.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet har tidigare haft olika förslag om nya mötesplatser för föreningslivet, bl.a. en 
föreningsdag, för att stärka och utveckla nya samarbeten samt ge en gemensam plattform 
för hela föreningslivet, inte enbart idrotten. Kommunen och idrottsföreningar har 
huvudsakligen två områden där man möts. Det ena är de ekonomiska förutsättningarna för 
föreningarna, aktivitetsstöden. Det andra är tillgången på anläggningar. Bristen på sådana är 
det stora problemet för de flesta idrotter. Man kan grovt dela upp mellan de som är aktiva 
på fotbollsplaner, i sporthallar, ishallar och övriga. Den ena gruppen har begränsat utbyte 
av att läget förändras för den andra, därför ser vi att kommunens väg att ta möten per 
anläggningstyp är det bästa sättet.” 
- - - - - 
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§  160 KFKS 2022–01202 

Motion – Utredning bygge av hiss mellan Danvikshem 
och Finnboda hamn utifrån nya förutsättningar 
Inkom den 19 december 2022 av Lina Olsson och Konstantinos Irina (NL) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige noterar att frågan om förutsättningarna för en hiss mellan 
Danvikshem och Finnboda hamn lämpligast bör utredas i framtida detaljplanearbete för de 
berörda fastigheterna. Motionen anses med detta färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Nackalistan beskriver i sin motion de nyttor som partiet ser av att anlägga en hiss mellan 
Danvikshem och Finnboda hamn. Vidare beskriver partiet att flera förutsättningar har 
förändrats under de senaste åren och att två nya förslag på placering av hiss har tillkommit, 
vilket gör att kommunens tidigare beslut och utredningar kring hissfrågan behöver 
revideras. Partiet föreslår att en utredning tas fram avseende placering, konstruktion, 
kostnad, tidsplan med mera för en hiss mellan Finnboda hamn och Finnbodaberget. 
 
En hiss i de föreslagna lägena inom fastigheten som innebär ingrepp i förkastningsbrant 
inom strandskyddat område och en exponering mot farleden bedöms inte lämpligt. Ett 
genomförande kan ge negativ påverkan på riksintresset för kulturmiljön samt kräva 
anläggningsåtgärder mycket nära befintliga bostadsgårdar. Bedömningen är att hissfrågan 
inte kan lösas inom aktuell fastighet utan behöver prövas i ett sammanhang tillsammans 
med grannfastigheterna. Det är lämpligt att hissfrågan undersöks vidare i framtida 
detaljplanearbete och görs samlat för hela det berörda området kring Danvikshem och 
Finnboda hamn. 
 
Frågan utreds lämpligast i framtida detaljplanearbete för de berörda fastigheterna. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 53 
Tjänsteskrivelse från planenheten daterad den 29 mars 2023 
Bilaga 1 Motion – Utredning bygge av hiss mellan Danvikshem och Finnboda hamn utifrån 
nya förutsättningar 
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Yrkanden 
Mikael Carlsson (NL) yrkade, med instämmande av Johanna Kvist (S) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till förslagen i motionen. 
 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – stadsutvecklingsutskottets 
förslag och förslaget från Mikael Carlsson.  
 
Ordförande ställde vart och ett av förslagen mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Reservationer 
Mikael Carlsson reserverade sig mot beslutet för Nackalistan och ingav följande:  
”Seniorerna på äldreboendena på Danviksklippan har fortfarande en mycket begränsad 
möjlighet att ta sig till det närliggande torget, matbutiken och båtbryggan i Finnboda p g a 
höjdskillnaden och avsaknaden av hiss. Det blir tydligt när man läser svaret på Nackalistans 
motion att kommunen inte längre följer sin egen policy om att människor med 
funktionsnedsättning ska kunna leva som alla andra, med samma rättigheter och 
skyldigheter. Inte heller Boverkets regler om tillgänglighet kommenterar man,istället vill 
man återigen lägga ansvaret för att seniorerna på Finnbodaberget kan ta sig till butiker och 
kommunikationer på privata markägare och byggherrars axlar. 
Delar av motionssvaret avslöjar också hur kommunen ser på våra äldre medborgare när 
man fokuserar på frågor om pengar och "frågan om huruvida nyttan av hissen står i 
proportion till kostnaderna". Inte någonstans i svaret tar man ställning till seniorernas 
utmaningar i vardagen pga dålig tillgänglighet. Nackalistan har konsekvent röstat och 
budgeterat för att en kommunal hiss ska byggas och driftas i Finnboda. Vi ser gärna även 
att såväl olika lokaliseringar av hissen samt lösningar med privat finansiering utreds. Det 
förändrar inte motionen i sig, vilken vi står fast vid. Vi reserverar oss emot beslutet att avslå 
vår motion.” 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Frågan om en hiss mellan Finnboda och Danvikshem har diskuterats i flera år, men inte 
kunnat realiseras eftersom kommunen inte har åtkomst till den mark som behövs för att 
bygga hissen. På kommunstyrelsens sammanträde igår behandlades dock en begäran om 
planbesked från den nya markägaren om att få bygga bostäder och hissen. 
Kommunstyrelsen ställde sig då – enigt, även Nackalistan instämde – bakom 
tjänstemännens bedömning som sammanfattas i följande mening:  
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”Bedömningen är att hissfrågan inte kan lösas inom aktuell fastighet utan behöver prövas i 
ett sammanhang tillsammans med grannfastigheterna” med hänvisning till att området 
berörs av både strandskydd och riksintresse för kulturmiljön.  
När Nackalistan idag yrkade bifall till sin motion som innebär att man ändå ska utreda en 
hiss på just denna fastighet, så påtalade jag att de tyckte annorlunda på sammanträdet igår. 
Svaret från Nackalistan blev: ”men det var igår, idag tycker vi så här”.  
På frågan om hur man ska lösa det hela då, trots strandskydd och kulturmiljö, blev svaret: 
”det går nog” utan någon närmare förklaring om hur det faktiskt skulle gå.  
Tydligare kan det nog inte bli att Nackalistan är ett helt oseriöst parti, utan konsekvent 
hållning eller förmåga att ta till sig nya omständigheter eller ny fakta. Det är dagsformen 
som avgör vad partiet tycker. Därmed blir partiet också helt obsolet som politisk kraft och 
inget parti som det går att lita på.  
”Någon jävla ordning ska det vara i ett parti”, sa gamla kommunistledaren CH  
Hermansson på 1960-talet. Det gäller fortfarande, i synnerhet för Nackalistan, vars  
grundares rötter dessutom finns i sagda parti.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”För boende i Finnboda Trädgårdar är varken mataffär, båtar eller bussar tillgängliga. Att 
förbättra tillgängligheten i området är en viktig och prioriterad fråga för  
Socialdemokraterna och något som vi drivit länge. I ett politikerinitiativ 2018 ville vi att 
kommunen skulle utreda och föreslå alternativ för att bygga en hiss som knyter samman 
bebyggelsen på berget med servicen i Finnboda. Att bygga en hiss i Finnboda är en 
självklarhet och något vi socialdemokrater kämpat för i flera år. Det är dags att bygga 
hissen nu.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Frågan om hiss har varit uppe till debatt och beslut ett flertal gånger. Alla verkar vara 
överens om att iden är god men ingen vet hur hissen ska finansieras. Frågan om placering 
har med det att göra också. Det fanns fyra olika placeringsalternativ tidigare, alla hade sina 
svårigheter och alla fyra ansågs olämpliga av alliansen. Finansiering, marktillgång och 
driftskostnad var olösta frågor som fortfarande behöver lösas. Motionen menar att 
förutsättningarna är bättre nu och Vänsterpartiet anser det är viktigt att återigen utreda 
frågan så att hissfrågan kan lösas. De som behöver hissen har nu väntat ett antal år igen 
och benen kroknar snart för de boende på berget. Nackalistans yrkande om att utreda två 
alternativ för hiss är rimligt. Speciellt som det finns tydliga förslag från boende och 
markägare om hur hissfrågan kan lösas geografiskt.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Det har varit en lång process som startades med HSB:s byggplaner från förra seklet. 
Detaljplanearbetet startade 2001 och detaljplanen antogs i november 2015. Under åren 
fram till 2015 har förslagen ändrats flera gånger. Vi i Miljöpartiet röstade nej till 
detaljplanen 2015 för att det inte fanns en tillfredsställande tillgänglighetslösning för de 
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boende på berget. Vi ansåg att eftersom kommunen en gång i tiden gett bygglov för 
seniorboenden uppe på Finnbodaberget har man ett stort ansvar för tillgängligheten till 
boendena uppe på berget. Men, genom åren har krav på tillgänglighet för befintliga 
boenden vid godkännande av nyare detaljplaner i området inte ställts, vilket har lett till 
sämre tillgänglighet för de som redan bor på berget. 
Det pågår nu arbete för att hitta lösningar för en allmän hiss från berget ner till Finnboda 
Varvsväg. Denna skulle kunna klassas som en åtgärd nödvändig för fler 
stadsbyggnadsprojekt än det nu aktuella och därmed definieras som en övergripande 
sekundäranläggning som kan hitta finansiering via exploateringsersättningar från andra 
berörda projekt. En hiss mellan berget för förbättrad tillgänglighet är något som skulle 
gagna hela området och knyta ihop höjdskillnaderna på ett tillgängligt sätt varför vi ser det 
som en sådan möjlighet framöver.” 
 
- - - - - 
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§  161 KFKS 2022-00821 

Månadsbokslut mars 2023 för kommunstyrelsen 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för mars 2023 för kommunstyrelsen i enlighet med 
tjänsteskrivelsen daterad den 14 april 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Det samlade utfallet för kommunstyrelsen för perioden januari - mars 2023 ligger på 
42,2 miljoner kronor, vilket är 2,4 miljoner kronor sämre än budgeterat 40,2 miljoner 
kronor. 
Stadsutveckling (-7,9 miljoner kronor), kommunstyrelsen som egen nämnd (-3,4 miljoner 
kronor), kommunfullmäktige (-0,3 miljoner kronor) Södertörns brandförsvar (-0,3 miljoner 
kronor) och M&H enheter (-0,3 miljoner kronor) visar underskott. 
Fastighetsenheten (5,7 miljoner kronor), stöd- och serviceenheter (2,4 miljoner kronor), 
välfärd skola (1,6 miljoner kronor), stadsledningskontoret och stab (0,4 miljoner kronor) 
och revision (0,1 miljoner kronor) visar överskott. 
Prognosen för helåret är 224,0 miljoner kronor, vilket är 1,0 miljoner kronor sämre än 
budget (223,0 miljoner kronor). Avvikelsen ligger på välfärd samhällsservice (1,0 miljoner 
kronor). 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 § 41 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 14 april 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  162 KFKS 2022-00378 

Månadsbokslut mars 2023 för Nacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för mars 2023 för Nacka kommun enligt bilaga 1 till 
tjänsteskrivelsen daterad den 14 april 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Periodens utfall för kommunen som helhet är +14,6 miljoner kronor vilket är +109,3 
miljoner kronor bättre än budget. Perioden har bättre resultat än budgeterat, det beror 
främst på högre exploateringsintäkter och nämnderna som går sammantaget bättre än 
budget. För helåret 2023 prognostiseras ett samlat resultat på +414,8 miljoner kronor, 
vilket är -167,5 miljoner kronor lägre än årsbudgeten på +582,3 miljoner kronor. Det är 
främst försäljningsintäkter av exploateringsmark som delvis skjuts till 2024. Det balanseras 
delvis av ökade generella statsbidragen och lägre finansiella kostnader. Nämndernas resultat 
sammantaget beräknas bli högre än budgeterat och prognostiserar sammantaget ett 
överskott på +11,0 miljoner kronor för helåret. Kommunens prognos exklusive 
jämförelsestörande poster är +206,8 miljoner kronor. Det motsvarar 3,2 procent av 
skatteintäkter och statsbidrag. 
Netto har kommunen under den aktuella perioden gjort investeringar på 203,5 miljoner 
kronor. Låneskulden var vid utgången av oktober 1 550,0 miljoner kronor, vilket är 
oförändrat sedan årsskiftet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 § 42 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 14 april 2023 
Bilaga 1. Månadsbokslut mars 2023 Nacka kommun 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker det är bra att kommunen visar upp ett starkt resultat för perioden men 
oroas över prognosen för helåret som beräknas bli 167,5 miljoner kronor sämre än 
budgeterat. Nackalistan tycker också det är missvisande när man redovisar en oförändrad 
låneskuld på 1550 miljoner kronor men inte väljer att ta upp de skulder man har i form av 
finansiell leasing. Nackalistan anser att de långa hyreskontrakt man förbundit sig till borde 
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redovisas som delar av skulden för att ge en bättre bild av kommunens totala 
skuldsituation.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet ser det som oroande att Välfärd samhällsservice redan vid mars 
månadsbokslut signalerar om behovet av en sänkning av årsprognosen.   
I Vänsterpartiets budgetförslag för 2023 kompenserade vi alla verksamheter för de löne- 
och kostnadsökningar som SKR då prognostiserade. Det gjordes inte i Alliansens budget 
varför vi reserverade oss mot kommunfullmäktiges beslut om en otillräckliga löne- och 
kostnadskompensationer för våra välfärdsleverantörer vid Kommunfullmäktiges 
budgetsammanträde i november 2022. 
Regeringen signalerade tydligt att de inte skulle satsa mer än en bråkdel av det som behövs 
bara för att bibehålla den aktuella servicenivån och arbetsmiljön i välfärden.  Vänsterpartiet 
såg redan då den orimligheten i budgeten och vi ser nu endast tre månader in på 2023 att 
verksamheterna inte får ihop det ekonomiskt, något som drabbar både brukarna och 
personalen. SKRs beräkningar visar tydligt att en sexprocentig uppräkning är nödvändig för 
minimal löne- och kostnadskompensation, att det är uppenbart att gränsen är nådd för 
nedskärningarna som Alliansen har genomfört i Nacka år efter år.” 
 
- - - - - 
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§  163 KFKS 2023–00297 

Budgetansökan för samordningsprojekt Östra Nacka 
stad 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beviljar budget för samordningsprojekt Östra Nacka stad, 

projektnummer 93103933 med -17 miljoner kronor netto, vilket tas i anspråk av 
budgetram för stadsbyggnadsprojekt inom Nacka för år 2023-2025. 

2. Därutöver beslutar kommunstyrelsen även följande: Samordningsprojekten bör 
även kunna inkludera övergripande och samordnande frågor inom natur- och 
klimatområdet, t ex klimatanalyser, grönstrukturanalyser, ekosystemtjänster och 
kompensationsåtgärder. 

Sammanfattning av ärendet 
Budget föreslås tilldelas för samordningsprojekt Östra Nacka stad från budgetramen för 
stadsbyggnadsprojekt år 2023-2025, vilken beviljades av kommunfullmäktige den 14 
november 2022, KFKS 2022/72, med totalt -17 miljoner kronor netto.  
 
Samordningsprojekt Östra Nacka stad beräknas pågå till och med 2035 och den budget 
som söks avser kostnader för hela perioden. Samordningsprojekt Östra Nacka stad 
används för strategiska, samordnande och övergripande frågor för projektchefsområde 
Östra Nacka stad. Projektet finansieras av byggaktörer som en avgift.  
 
Efter beredning av ärendet i stadsutvecklingsutskottet den 4 april 2023 har ordet planavgift 
bytts ut om ordet avgift i tjänsteskrivelsen, även ordet plankostnadsavtal har bytts ut mot 
avtal. Detta för att kunna vara mer flexibel i framtida reglering av kostnader med 
byggaktörer. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 44 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten m.fl. daterad den 23 mars 2023, reviderad den 4 
april 2023 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), Johan Krogh (C), 
Desha Svenneborg (MP) och Tomas Ottosson (V), bifall till stadsutvecklingsutskottets 
förslag med följande tillägg: 
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2.”Samordningsprojekten bör även kunna inkludera övergripande och samordnande frågor 
inom natur- och klimatområdet, t ex klimatanalyser, grönstrukturanalyser, 
ekosystemtjänster och kompensationsåtgärder.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – yrkandet om tillägg till 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan förstår fördelarna och nödvändigheten av detta samordningsprojekt som s ka 
användas för strategiska, samordnande och övergripande frågor för projektchefsområde 
Östra Nacka stad. Vi vill dock vara tydliga med att vi inte igenom detta beslut ställer oss 
positiva till alla individuella projekt och detaljplaner utan dessa kommer att behandlas som 
individuella projekt även framöver.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Precis som Miljöpartiet när detta ärende var uppe i kommunstyrelsens utskott för några 
veckor sedan påpekade så är miljö- och klimatåtgärder, särskilt kopplat till gröna samband 
samt i förekommande fall kompensation för förlorade naturvärden och klimatanpassning, 
exempel på en grundläggande strategisk, samordnande och övergripande fråga att ha med 
sig i samordningsprojekten. Vi välkomnar därför att vår politik nu genomförs och att detta 
specificeras i budgeten eftersom vi ser att det behöver vara med redan från början. Vi ser 
också att det finansieringsmässigt kan ses som en möjlig ”övergripande sekundäråtgärd” 
eftersom de gagnar hela områden bortom enskilda detaljplaner.” 
 
- - - - - 
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§  164 KFKS 2023–00295 

Budgetansökan för samordningsprojekt Västra Nacka 
stad 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beviljar budget för samordningsprojekt Västra Nacka stad, 

projektnummer 93103937 med -14 miljoner kronor netto, vilket tas i anspråk av 
budgetram för stadsbyggnadsprojekt inom Nacka för år 2023-2025. 

2. Därutöver beslutar kommunstyrelsen även följande: Samordningsprojekten bör 
även kunna inkludera övergripande och samordnande frågor inom natur- och 
klimatområdet, t ex klimatanalyser, grönstrukturanalyser, ekosystemtjänster och 
kompensationsåtgärder. 

Sammanfattning av ärendet 
Budget föreslås tilldelas för samordningsprojekt Västra Nacka stad från budgetramen för 
stadsbyggnadsprojekt år 2023-2025, vilken beviljades av kommunfullmäktige den 14 
november 2022, KFKS 2022/72, med totalt - 14 miljoner kronor netto.  
 
Samordningsprojekt Västra Nacka stad används för strategiska, samordnande och 
övergripande frågor för projektchefsområde Västra Nacka stad. Projektet beräknas pågå till 
och med år 2035, budgeten avser hela perioden. Projektet finansieras av byggaktörer som 
en avgift.   
 
Efter beredning av ärendet i stadsutvecklingsutskottet den 4 april 2023 har ordet planavgift 
bytts ut om ordet avgift i tjänsteskrivelsen, även ordet plankostnadsavtal har bytts ut mot 
avtal. Detta för att kunna vara mer flexibel i framtida reglering av kostnader med 
byggaktörer. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 45 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten m.fl. daterad den 20 mars 2023, reviderad den 4 
april 2023 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL), Johan Krogh (C), 
Desha Svenneborg (MP) och Tomas Ottosson (V), bifall till stadsutvecklingsutskottets 
förslag med följande tillägg: 
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2.”Samordningsprojekten bör även kunna inkludera övergripande och samordnande frågor 
inom natur- och klimatområdet, t ex klimatanalyser, grönstrukturanalyser, 
ekosystemtjänster och kompensationsåtgärder.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – yrkandet om tillägg till 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan förstår fördelarna och nödvändigheten av detta samordningsprojekt som s ka 
användas för strategiska, samordnande och övergripande frågor för projektchefsområde 
Västra Nacka stad. Vi vill dock vara tydliga med att vi inte igenom detta beslut ställer oss 
positiva till alla individuella projekt och detaljplaner utan dessa kommer att behandlas som 
individuella projekt även framöver.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det flesta exploateringar i Västra Nacka stad är vänsterpartiet positiva till, det behövs fler 
bostäder i Nacka framförallt hyresrätter med vettig inflyttningshyra. De flesta bostäder som 
samordningsprojektet servar tillhör förmodligen andra målgrupper. Vänsterpartiet lämnar 
med detta en Brasklapp med texten, inte en krona till exploateringen i Ryssbergen, 
Trolldalen eller Svindersberg.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Precis som Miljöpartiet när detta ärende var uppe i kommunstyrelsens utskott för några 
veckor sedan påpekade så är miljö- och klimatåtgärder, särskilt kopplat till gröna samband 
samt i förekommande fall kompensation för förlorade naturvärden och klimatanpassning, 
exempel på en grundläggande strategisk, samordnande och övergripande fråga att ha med 
sig i samordningsprojekten. Vi välkomnar därför att vår politik nu genomförs och att detta 
specificeras i budgeten eftersom vi ser att det behöver vara med redan från början. Vi ser 
också att det finansieringsmässigt kan ses som en möjlig ”övergripande sekundäråtgärd” 
eftersom de gagnar hela områden bortom enskilda detaljplaner.” 
 
- - - - - 
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§  165 KFKS 2023-00071 

Markavtal för elledningar och tillbehör i kommunal 
mark med Allego Sweden AB 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att ingå föreslaget markavtal med Allego Sweden AB, 
organisationsnummer 559164-7069, enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen den 8 mars 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Under 2022 har Nacka kommun och Allego ingått ett avtal som reglerar uppförande och 
drift av laddstolpar för laddning av elfordon. Föreslaget markavtal mellan kommunen och 
Allego Sweden AB kompletterar detta avtal och omfattar upplåtelse av utrymme i 
kommunal mark för anläggande och bibehållande av nya elledningar samt för anläggnings- 
och underhållsarbeten. 
 
Avtalstiden uppgår till 10 år från och med 1 september 2023 och en årlig ersättning till 
kommunen utgår utifrån ianspråktaget utrymme och är 1,77 kronor per längdmeter. 
Markavtalet innebär inga kostnader för kommunen, men detta kan uppstå om kommunen 
behöver flytta på Allegos ledningar t.ex. i stadsutvecklingsprojekt. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 4 april 2023 § 52 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 8 mars 2023 
Bilaga 1 Avtal om nyttjande av allmän plats för anläggningar för laddning av elfordon. 
Bilaga 2 Förslag till markavtal avseende anläggande och bibehållande av elledningar och 
tillbehör. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Det är bra att det nu planeras för fler möjligheter att ladda elfordon i Nacka och att det 
blir laddare som är öppna för alla. Vi vill också att kommunen underlättar för etablering av 
bilpooler och ett sådant sätt kan vara att erbjuda laddplatser. En stor utmaning till en 
hållbar stad är beteenden och vanor, där vi genom att planera och skapa förutsättningar för 
delat ägande kan ändra dessa. 
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Miljöpartiets inriktning generellt är att inte planera in mer förvaring av bilar i vårt 
gemensamma gaturum. Vi förespråkar istället parkeringshus ovan jord som då behovet av 
dem inte finns kan göras om till annat. Vi måste ställa om till hållbar mobilitet och minska 
användningen av bil eftersom vi inte kan ersätta den fossila massbilismen med en grön 
massbilism.” 
 
- - - - - 
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§  166 KFKS 2022-01013 

Framtagande av riktlinje för nationella minoriteters 
rättigheter 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar riktlinje för nationella minoriteters rättigheter enligt bilaga 1 till 
tjänsteskrivelse, reviderad den 19 april 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommuner ska enligt minoritetslagen anta mål och riktlinjer för sitt minoritetspolitiska 
arbete. Dessa riktlinjer för nationella minoriteters rättigheter följer de krav som lagen 
(2009:724) om nationella minoriteter och minoritetsspråk ställer och presenterar de 
åtaganden som Nacka kommun har gentemot nationella minoriteter i kommunen.  
Riktlinjerna utgår från fyra övergripande målområden; Information och myndighetskontakt, 
Språk och kultur, Delaktighet och inflytande samt Äldreomsorg. 
 
Dokumentet har beretts av ledningsstaben tillsammans med berörda verksamheter under 
äldrenämnden, utbildningsnämnden, kulturnämnden samt kommunstyrelsen. Förslaget har 
också remitterats till sverigefinska föreningen i Nacka. Möjlighet om att tycka till om 
riktlinjerna har även kommunicerats via kommunens bibliotek och på nacka.se.  
 
Riktlinjerna beskriver i första hand vad kommunen ska göra. Hur minoriteternas rättigheter 
tillvaratas är upp till varje berörd nämnd att själva ansvara för. Genomförande och 
uppföljning av minoritetslagens intentioner sker genom kommunens befintliga processer 
för planering och uppföljning. 
 
Efter beredning av ärendet i kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 har en 
mindre revidering gjorts i de föreslagna riktlinjerna. Revideringen består enbart av ett 
förtydligande gällande det förstärkta skyddet som tre av minoritetsspråken (samiska, finska 
och meänkieli) har i minoritetslagstiftningen. Det reviderade förslaget på riktlinjer framgår 
av bilaga 1. På sidan 2 i riktlinjerna har meningen ”Av dessa har samiska, meänkieli och finska en 
historisk geografisk bas i Sverige vilket innebär krav på mer långtgående åtgärder till stöd för dessa 
språk.” lagts till. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från ledningsstaben (ursprungligen daterad den 2 februari), reviderad den 19 
april 2023 
Bilaga 1 Riktlinje för nationella minoriteters rättigheter – reviderad 2023-04-19 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 § 44 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – det utsända förslaget 
från ledningsstaben – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 

Protokollsanteckningar 
Gunnel Nyman Gräff lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna har tidigare lagt en motion om att Nacka ska ansluta sig till finska 
förvaltningsområdet (oktober 2021). Något som den borgerliga majoriteten inte var 
intresserad av, så motionen avslogs. Nacka kommun är idag den kommun med störst andel  
finsk befolkning som inte tillhör det finska förvaltningsområdet. I praktiken innebär att  
ansluta sig att den enskilda har rätt att använda sitt modersmål i kontakt med kommunens  
myndigheter, kommunen ska verka för att det finns tillgång till personal med kunskap i  
minoritetsspråken och att kommunerna har särskilda skyldigheter att anordna barn- eller  
äldreomsorg helt eller delvis på det minoritetsspråket som förvaltningsområdet tillhör.  
Dessa rättigheter är lagstadgade i Lag om nationella minoriteter och minoritetsspråk (SFS  
2009:724) och hade gett betydligt större rättigheter till den minoriteten i vad de kan kräva  
av kommunen, vilket vi ser som rimligt.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet anser att det är viktigt att Nacka kommun tar fram riktlinjer för nationella 
minoriteters rättigheter. Då målet med lagstiftningen kring nationella minoriteters 
rättigheter är att ge skydd åt dessa, stärka deras möjligheter till inflytande och stödja så att 
kulturerna och de historiska minoritetsspråken hålls levande, är det av enorm vikt att införa 
riktlinjer i Nacka kommun. Vänsterpartiet anser dock att förslaget till riktlinjerna inte är 
tillräckligt utförliga. Under processen för framtagandet av riktlinjerna har det inte inkommit 
några synpunkter eller återkopplingar från någon av de nationella minoritetsgrupperna. 
Kommunen har inte heller påvisat några särskilda satsningar på att inhämta barn och ungas 
synpunkter. Tjänsteskrivelsen påpekar att processen med att ta fram ett styrdokument ska 
vara strategiskt och systematiskt samt omfatta nulägesanalys och kartläggningar, en plan för 
uppföljning och revidering samt delaktighet från minoriteterna. Vänsterpartiet menar att 
den process som skett inför framtagandet av riktlinjerna som helhet inte är tillräcklig och 
att nuvarande förslag för Nacka kommuns riktlinjer för nationella minoriteters rättigheter 
inte är i enlighet med minoritetslagen.” 
 
- - - - - 
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§  167 KFKS 2023-00027 

Bokslut 2022 för Brottsförebyggande rådet  

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar de åtgärder och insatser som vidtagits inom ramen för 
Brottsförebyggande rådet år 2022. 

Sammanfattning av ärendet 
Bokslutet för brottsförebyggande rådet visar att kommunen upplevs som tryggt och säkert 
av medborgarna. Detta kan tydligt utläsas av SCB:s medborgarundersökning. 
De medel som avsattes i trygghetspaketet har använts i enlighet med kommunstyrelsens 
beslut. Av de avsatta 6 miljoner kr har 4,08 miljoner kr förbrukats. 
Det lokala arbetet är en viktig del för det brottsförebyggande rådet. De fyra lokala 
arbetsgrupperna har sammantaget träffats vid 24 tillfällen under 2022. På arbetsgruppernas 
möten arbetar man konkret med åtgärder på upplevda och uppkomna problem i respektive 
område. 
Under 2022 har en samverkan mellan Stena fastigheter, polisen och kommunen fortgått 
kring Fisksätra som utsattområde vilket har lett till att en kartläggning och analys av 
problemen i området har tagits fram som skall ligga till grund för kunskapsbaserade 
åtgärder som görs i Fisksätra. 
Det brottsförebyggande rådet avvecklades per den 31 december 2022. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens trygghetsutskott den 5 april 2023 § 9 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och ledningsstaben, daterad den 28 februari 
2023 
Bilaga 1 Tabell med fokusområden, indikationer och utfall 
Bilaga 2 SCB.s medborgarundersökning 2021 Trygghet i samhället 
Bilaga 3 Plan för samverkan kommun och polis 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –trygghetsutskottets 
förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser att det är bra att kommunen satsar på samverkan genom SSPF som är 
ett framgångrikt sätt att jobba med unga. Vi anser att en prioritering framöver måste vara 
att ge ett SSPF ett mer permanent anslag istället för att besluta om det i trygghetspaketet år 



 
58 (71) 

 2 maj 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

för år, och att detta flyttas över permanent till socialnämnden och ger möjlighet till en mer 
långsiktig planering. Nackalistan anser att trygghetspaketet även borde innefatta en satsning 
på kommunala poliser, något som vi har med i vårt budgetförslag. Vi tycker att Nacka 
kommun borde vara föregångare och rikta sig till regeringen med en förfrågan för att få till 
stånd detta. Vi vill också påpeka att tjänsteskrivelsen där statistik från Stockholmsenkäten 
presenteras (rubrik Ungdomar och narkotika), som visar förändringar mellan 2020 och 
2022, innehåller felaktigheter då man har blandat ihop procent med procentenheter. ” 
 
- - - - - 
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§  168 KFKS 2023-0222 

Trygghetspaketet 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar i enlighet med trygghetsutskottets förslag om fördelning av 
medel för 2023 års trygghetspaket enligt följande. 
 

Trygghetspaketet 2023 (fördelning av medel) 
 

 

Trygghetsvärdar (Orminge och Fisksätra) 1,4 miljoner kr.  
SSPF (skola, socialtjänst, polis, fritid) 1,5 miljoner kr. 
Stöd till lokala arbetsgrupper                                     0,5 miljoner kr.  
Kameraövervakning – centrala funktioner                   0,2 miljoner kr. 
Insatser i samverkan med lokala aktörer                         0,8 miljoner kr. 
Övriga insatser, insatser mot unga i riskzonen) 0,6 miljoner kr. 
SUMMA 5 miljoner kr.  

 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige har beslutat att avsätta 6 miljoner kr för 2023 till trygghetspaketet. Av 
dessa går 1 miljoner kr även fortsättningsvis direkt till socialnämnden för stöd till 
Polarna/ungdomsverksamheten. 
I förslaget till fördelning av de återstående 5 miljoner kr finns en fortsatt satsning på 
trygghetsvärdar i Orminge och Fisksätra. Fördelningen av medel till trygghetsvärdar i 
Orminge föreslås öka med 400 tkr för att väga upp till den ökning av medel som Elisby 
fastigheter gjort under 2022. Arbetet inom ramen för SSPF (skola, socialtjänst, polis, fritid) 
fortsätter, liksom stödet till de lokala arbetsgrupperna. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens trygghetsutskott den 5 april 2023 § 10 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret och ledningsstaben, daterad den 22 februari 
2023 

Yrkanden 
Gunilla Grudevall Steen (L) yrkade bifall till trygghetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – trygghetsutskottets 
förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser att det är bra att kommunen satsar på samverkan genom SSPF som är 
ett väldigt lyckat sätt att jobba med unga. Vi anser att en prioritering framöver måste vara 
att ge detta ett mer permanent anslag istället för att besluta om det i trygghetspaketet år för 
år, det bästa är att detta flyttas över permanent till socialnämnden. Nackalistan tycker att 
trygghetspaketet även borde innefatta en satsning på kommunala poliser, något som vi har 
med i vårt budgetförslag. Vi tycker att Nacka kommun borde vara föregångare och rikta sig 
till regeringen med en förfrågan att få inrätta det.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet anser att trygghetspaketet är en kortsiktig satsning. Det är bra att tex SSPF 
och lokala arbetsgrupper får avsatta medel, men dessa medel borde ingå i ordinarie budget 
för att verksamheten ska få möjlighet till att planeras och utföras långsiktigt. Vänsterpartiet 
är kritiska till medel för kameraövervakning då kameror i sig inte är trygghetsskapande. 
Dessa 200 000kr har kunnat användas till annat, till exempel som stöd till föreningslivet. 
Människor som bidrar till meningsfulla aktiviteter och en social kontroll i områden har 
större trygghetsskapande effekt än kameror och skapar en positiv långsiktig förändring i sin 
närmiljö. Vänsterpartiet anser att det som i längden skapar trygga samhällen är bättre 
livsvillkor för alla människor. Vuxna som har bra arbetsvillkor och löner är tryggare och 
mer närvarande föräldrar och samhällsmedborgare. Barn som får tillgång till en bra skola 
och meningsfull fritid får rätt förutsättningar för att fortsätta lyckas i livet. Äldre som 
erbjuds pålitlig vård och omsorg och får möjlighet till ett socialt sammanhang blir mindre 
ensamma och utsatta. Nacka är generellt en välmående kommunen men skillnaderna 
mellan människor i olika områden ekonomiskt, hälsomässigt och i tillgång till 
samhällsservice är stora. För att skapa trygghet för alla långsiktigt måste vi först och främst 
se till att alla oavsett inkomst eller postnummer har likvärdiga livsvillkor. Vänsterpartiet 
hänvisar till den egna budgeten där vi blanda annat satsar mer pengar på socialnämnden, 
utbildningsnämnden, äldrenämnden och fritidsnämnden. Vänsterpartiet har inga 
besparingar på välfärden och medborgares rätt till samhällsservice för att vi vill skapa 
förutsättningar för trygghet för alla.” 
 
- - - - - 
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§  169 KFKS 2002–00301 

Detaljplan för Sydöstra Lännersta 2 (Område W) i Boo 
Yttrande över överklagan i mål nr P5851-22 i Mark- och miljööverdomstolen vid Svea hovrätt 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande till Mark- och miljööverdomstolen vid Svea 
hovrätt gällande prövning av beslut om antagande av detaljplan för Sydöstra Lännersta 2 
(Område W) i Boo enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen, daterad 2023-04-17. 
 
2. Kommunstyrelsen befullmäktigar kommunjuristerna Sylvia Ryel och Hjalmar 
Handstedt eller den de i sitt ställe sätter, att föra kommunens talan i domstol i mål om 
detaljplan för Sydöstra Lännersta 2 (Område W) i Boo. 
 
3. Beslutet justeras omedelbart. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktiges beslut att anta detaljplan för Sydöstra Lännersta 2 (Område W) 
upphävdes av mark- och miljödomstolen den 21 april 2022. Detaljplanens huvudsakliga 
syfte är att införa bygg¬rätter lämpliga för permanentboende, medge viss förtätning och att 
rusta upp vägar samt att ersätta enskilda vatten- och avloppslösningar med kommunala 
anläggningar. Detaljplanen syftar vidare till att skydda områdets kvaliteter i landskapsbild 
och kulturhistoriskt värdefulla bebyggelsemiljöer. 
 
Mark- och miljödomstolen upphävde detaljplanen då domstolen ansåg att kommunen inte 
tagit tillräcklig hänsyn till två av de klagandes enskilda intressen och att detaljplanen i dessa 
delar inte utformats med skälig hänsyn till befintliga bebyggelse-, äganderätts- och 
fastighetsförhållanden. Kommunen har överklagat domen då kommunen anser att mark- 
och miljödomstolens domslut är felaktigt samt att det går att betvivla mark- och 
miljödomstolens bedömning och domens riktighet. I överklagandet har kommunen i andra 
hand medgett att delar av detaljplanen kan undantas. Mark- och miljööverdomstolen har 
beviljat kommunen prövningstillstånd och har nu förelagt kommunen att yttra sig över 
motparternas skrivelser i målet.  
 
Motparternas skrivelser överensstämmer i huvudsak med vad som framförts tidigare under 
domstolsprocessen. Därutöver framförs nya synpunkter om kommunens medgivande att 
undanta vissa delar av planområdet.  
 
I förslag till yttrande vidhåller kommunen att planförslaget tagits fram på korrekt sätt samt 
att detaljplanen inte strider mot gällande tillämplig lagstiftning. I förslaget till yttrande 
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vidhåller kommunen vad som tidigare anförts i ärendet samt redogör för kommunens 
bedömning att även om delar av detaljplanen skulle undantas i enlighet med kommunens 
medgivande är resterande delar av detaljplanen möjliga att genomföra. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från planenheten daterad den 17 april 2023 
Bilaga 1.  Förslag till yttrande 
Bilaga 2.  Föreläggande från mark- och miljööverdomstolen samt skrivelser från 
fastighetsägare  
Bilaga 3. Beslutsprotokoll från detaljplanens antagandebeslut (KF) 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Peter Zethraeus (M), bifall till det utsända 
förslag från planenheten.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
planenheten – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
Kommunstyrelsen förklarade även paragrafen omedelbart justerad.  

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
"Nackalistan tycker att det är viktigt att få till en strandpromenad mellan Tollare och 
Baggensstäket, men har varit emot att finansieringen av utbyggnaden av vägar och VA sker 
genom gatukostnadsersättning. Vi har också under lång tid påtalat att boende borde få 
större inflytande när förnyelseområden planläggs. Vi tror att hade man lyssnat på boende 
redan i tidigt skede så hade vi inte befunnit oss där vi nu är. Det sätt på vilket 
omvandlingen av stora delar av Boo exploateras och förändras går alltför ofta emot de 
boendes vilja." 

- - - - - 
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§  170 KFKS 2010-533,  

KFKS 2015-370 

Komplettering av överklagan av Skatteverkets 
omprövningsbeslut gällande jämkning av mervärdesskatt 
i samband med utbyggnad av allmänna anläggningar i 
projekt Kvarnholmen 
Yttrande till förvaltningsrätten 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att anta förslag till komplettering av överklagan av 

Skatteverkets omprövningsbeslut i ärendena ME293 och M290 gällande jämkning 
av mervärdesskatt, i enlighet med bilaga 3 till tjänsteskrivelsen daterad den 27 april 
2023. 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen, eller den hon i sitt ställe sätter, att 
föra kommunens talan i domstol i mål om jämkning av mervärdesskatt.  

3. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

Sammanfattning av ärendet 
Vid överlämnande av allmänna anläggningar från exploatören till kommunen i 
stadsbyggnadsprojektet Kvarnholmen behöver frågor om mervärdesskatt hanteras. Mellan 
kommunen och exploatören Kvarnholmen Utveckling AB finns ingångna 
exploateringsavtal och tilläggsavtal som reglerar hantering av mervärdesskatt som hänför 
sig till exploatörens kostnader för utbyggnad av allmänna gatu- och parkanläggningar på 
egen mark inom detaljplaneområden som kommunen ska ta över. 
 
Skatteverket har i omprövningsbeslut den 16 mars 2023 nekat kommunen ersättning för 
mervärdesskatt som Kvarnholmen Utveckling AB redovisat genom så kallad 
uttagsbeskattning. Bedömningen är att det finns skäl att ifrågasätta omprövningsbesluten 
utifrån dess förenlighet med gällande lagstiftning. 
 
Kommunstyrelsen har den 12 april 2023, på delegation av kommunstyrelsens ordförande, 
överklagat Skatteverkets omprövningsbeslut samt begärt anstånd med att utveckla yrkandet 
och grunder för talan till och med den 5 maj 2023.  
 
I den utvecklade överklagan ifrågasätter kommunen Skatteverkets tolkning av begreppet 
”ingående skatt” och anger att den mervärdesskatt som säljaren har återfört genom så 
kallad uttagsbeskattning i samband med att anläggningarna överlåtits till kommunen utgör 
ingående skatt hos kommunen. Mot bakgrund av detta belastas de aktuella anläggningarna 
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av mervärdesskatt som kommunen ska ha rätt att återfå genom jämkning. Om kommunen 
inte har möjlighet att återfå den mervärdesskatt som belastar anläggningarna uppkommer 
en situation som strider mot EU-rättens grundläggande principer. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten och juridik-och kanslistaben, daterad den 27 
april 2023 
Bilaga 1. Skatteverkets omprövningsbeslut den 16 december 2023 
Bilaga 2. Kommunens överklagan den 12 april 2023 
Bilaga 3. Förslag till yttrande 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – det utsända förslaget 
från exploateringsenheten och juridik-och kanslistaben – och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
Kommunstyrelsen förklarade även paragrafen omedelbart justerad.  
 
- - - - - 
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§  171 KFKS 2023-00308 

Tillbyggnad av gymnasieskola Campus Sickla 
Yttrande till Konkurrensverket 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelsen daterad den 
20 april 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun hyr idag lokaler i Sickla av Sickla Industrifastigheter AB (bolag inom 
Atrium Ljungberg AB:s koncern) för bl.a. YBC:s gymnasieverksamhet. Hyresavtalet har 
sagts upp av både kommunen och hyresvärden för omförhandling, vilket lett till att ett nytt 
hyresavtal tecknats för befintliga samt tillkommande lokalytor med ikraftträdande den 1 
augusti i år. Konkurrensverket har med anledning härav i skrivelse den 23 mars i år 
uppmanat kommunen att besvara ett antal frågor om projektet. Ett förslag på yttrande där 
samtliga frågor besvaras har tagits fram. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten och juridik-och kanslistaben, daterad den 20 april 
2023 
Bilaga 1. Skrivelse med bilagor från Konkurrensverket 
Bilaga 2. Förslag till yttrande 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), bifall till förslaget från 
fastighetsenheten och juridik-och kanslistaben. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
fastighetsenheten och juridik-och kanslistaben – och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  172 KFKS 2023-00182 

Remiss - Statens ansvar för det svenska 
flygplatssystemet – för tillgänglighet och beredskap (Ds 
2023:3) 
Yttrande till Landsbygds- och infrastrukturdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslag till yttrande i enlighet med bilaga 1 till tjänsteskrivelsen 
daterad den 22 mars 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Regeringskansliet genom Landsbygds- och infrastrukturdepartementet har bjudit in Nacka 
kommun att yttra sig över betänkandet statens ansvar för det svenska flygtransportsystemet 
– för tillgänglighet och beredskap (Ds 2023:3). I betänkandet framgår förslag som främst 
berör ett utökat statligt basutbud för att säkerställa luftfartens tillgänglighet till fler regioner 
samt att nätet av beredskapsflygplatser bör utvidgas och utvecklas. Förslag som lyfts fram 
är att öka det nationella utbudet av flygplatser för att kunna öka staten luftfartens 
tillgänglighet till fler regioner. Det innebär att fler medborgare och en större del av 
näringslivet har en tryggad försörjning av flygplatsinfrastruktur för framtiden. Betänkandet 
föreslår också att regeringen ger Trafikverket i uppdrag att vidareutveckla en modell och 
process som möjliggör ett utökat regionalt inflytande och möjlighet att föreslå och 
finansiera flyglinjer med allmän trafikplikt. För att tillgodose behov av samhällsviktigt flyg 
föreslås att nätet av beredskapsplatser bör öka (från 10 till förslagsvis 33 stycken). Det ger 
en bättre tillgänglighet, spridning och geografisk yttäckning för samhällsviktig luftfart, så 
som exempelvis polismyndighet, kustbevakning, sjukvård, försvarsmakten). 
 
Beslut om att anta förslag till yttrande innebär inga ekonomiska konsekvenser och innebär 
inte heller några särskilda konsekvenser för barn. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 18 april 2023 § 45 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling ursprungligen daterad den 22 mars 
2023 (reviderad 2023-04-20)  
1. Förslag till yttrande 
2. Sammanfattning Ds 2023:3, för det fullständiga betänkandet se Flygplatsutredningen 
(regeringen.se) 

Yrkanden 
Gunnel Nyman Gräff (S) yrkade bifall till eget förslag enligt följande: 
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Kommunstyrelsen antar arbetsutskottets förslag till yttrande med följande ändringsförslag i 
första stycket (markerade med understreck och överstrykningar i texten nedan): 
 
”Nacka kommun instämmer i att tillgänglighet till infrastruktur och där bland flygtrafik är   
viktig för såväl ekonomisk utveckling, fler arbetstillfällen och kompetensutveckling,   
bostadsförsörjning som regional utveckling. Samtidigt är det viktigt att flygtrafiken också 
jobbar för att ställa om för att klimatmålen ska uppnås. Flygtrafiken får heller inte 
konkurrera ut satsningar på miljövänligare trafikslag. Stockholmsregionen är en viktig 
tillväxtmotor för resten av Sverige och för spridning av innovationer och utbyte av tankar 
och idéer mellan regioner. Nacka instämmer vidare i att det är viktigt med väl fungerande 
flygtrafik såväl nationellt som internationellt och att Arlanda (och Bromma) utgör ett viktigt 
nav för flygplatssystemet. Även tillgängligheten till Skavsta flygplats via bättre 
kollektivtrafik behöver utredas. De snabba flygförbindelserna ger näringslivet tillgång till 
kompetens, kapital, leverantörer, kunder och marknader i andra delar av landet eller i andra 
delar av världen. Flyglinjerna via Arlanda har alltså påverkan på utvecklingen och tillväxten 
för hela landet. Däremot är det av lika stor vikt att satsa på järnvägstrafiken. Ett resesätt 
som i alla fall än så länge är betydligt mer klimatsmart och inte så bullerstörande vilket gör 
att det kan finnas mitt i stadskärnan vilket ger snabb och enkel tillgänglighet för de som 
reser.” 
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade, med instämmande av Mikael Carlsson (NL) och Tomas 
Ottosson (V), bifall till eget förslag till yttrande (se bilaga 1 till protokollet).  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns tre förslag till beslut – arbetsutskottets förslag samt 
förslaget från Gunnel Nyman Gräff och förslaget från Desha Svenneborg. 
 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med arbetsutskottets förslag.  

Reservationer 
Desha Svenneborg reserverade sig mot beslutet för Miljöpartiet till förmån för eget 
förslag, och ingav följande:  
”Miljöpartiet hade i detta ärende ett eget förslag till yttrande som tar höjd för att 
transporter har stor klimatpåverkan och flygresandet måste minska samt att vi inte kan 
fortsätta planera för mer flygtrafik som om vi hade fossilfritt flyg, när detta inte finns.” 

Protokollsanteckningar 
Mikael Carlsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan instämmer i att bra infrastruktur är viktigt för Sverige. Men om globala, 
nationella och kommunala koldioxidmål och budgetar ska hållas så kan inte resandet med 
just flyg tillåtas att öka så länge som det inte finns något fossilfritt flyg. Fossilfritt flyg finns 
inte idag och det är svårt att se hur det ska uppnås. Istället måste vi satsa på att underhålla 
och bygga ut tågtrafiken som är ett klimatsmart sätt att resa. Nya flygplatser mitt i en 
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klimatkris kan inte vara rätt satsning, undantaget kan vara flyglinjer för samhällsviktiga 
flyg.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Uppdraget för betänkandet var att ”föreslå en långsiktig hållbar inriktning för statens 
ansvar för flygplatserna i Sverige, så att behoven av en grundläggande tillgänglighet för 
medborgare, näringsliv och samhällsviktigt flyg tillgodoses i hela landet”. Vidare skulle 
betänkandets förslag ”ta sin utgångspunkt i de transportpolitiska målen och vara i linje med 
klimatmålen, vilket bland annat innebär att förslagen ska bidra till omställningen till 
fossilfritt flyg”. Vänsterpartiet ser inte på vilket sätt som förslaget tar sin utgångspunkt i 
linje med klimatmålen. Det enda vi ser i sammanfattningen är förslag om att förändra 
hantering av miljöprövning, vilket vi tolkar som ett indirekt sätt att underminera 
klimatmålen. Det är inte så som Vänsterpartiet uppfattar uppdraget. Det är en svår 
utmaning att kombinera grundläggande tillgänglighet med flyg och att vara i linje med 
klimatmålen. Men just därför behöver man anstränga sig att undersöka möjligheterna om 
flyget ska ha någon annan framtid än att kompensera för att vissa områden är 
svårtillgängliga på annat sätt. Det är inte problemfritt att framställa fossilfria drivmedel och 
tillräckligt med el så det blir konkurrens om vad det som framställs ska användas till. Om 
det ska användas till flyg i den omfattning som vi flyger idag kan det innebära brist på 
drivmedel för annan transport. Det är en utmaning som inte försvinner av att undvika att ta 
upp det. Det kan visa sig så pass svårt att uppnå att man behöver överväga prioriteringar av 
vilka delar av landet som ska ha flyg som kompletterande transportmöjlighet, vilket heller 
inte är uppdraget. Men det är inte självklart att en målkonflikt mellan tillgänglighet och 
klimatmål ska lösas genom att låta tillgängligheten med just flyg vara överordnat 
klimatmålen.” 
 
- - - - - 
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§  173 KFKS 2023-00101 

Remittering av motioner från kommunfullmäktige den 
24 april 2023 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen remitterar motioner väckta i kommunfullmäktige den 24 april 

2023, enligt tabell nedan. 
2. Kommunstyrelsen beslutar även att följande två motioner ska behandlas i samband 

med mål och budget, eftersom de bedöms som budgetpåverkande.  
 

o Motion – Kostnadsfri frukost till Nackas elever i grundskola och 
gymnasium (V) 

o Motion – Hitta nya ytor till idrott i centrala Nacka (MP) 
 
Detta beslut är villkorat av kommunfullmäktiges beslut av den 24 april 2023 om att 
remittera motionerna till kommunstyrelsen för beredning. 

Remittering av motioner från kommunfullmäktige den 24 april 2023 
Motion D-nr Remitteras till Utskott 

Motion – Kostnadsfri frukost till 
Nackas elever i grundskola och 
gymnasium (V) 

KFKS-2023-
00410 

UBN och KS KSVU 
 
KSAU  

Motion – Stärk principen om 
armlängds avstånd (MP) 

KFKS-2023-
00411 

VDN, KUN 
och KS  

KSAU  

Motion – Hitta nya ytor till idrott 
i centrala Nacka (MP)  

KFKS-2023-
00412 

FRN, NTN 
och KS 

KSSU 

Motion – Återuppta samverkan 
kring våld i nära relation (MP)  

KFKS-2023-
00413 

ÄLN, SOCN 
och KS 

KSAU 

Motion – Demokratiska 
politikerbeslut ska gälla om 
skolor ska läggas ned eller 
startas upp (-) 

KFKS-2023-
00414 

VDN och KS KSVU  

Motion – Spara norra Sarvträsks 
våtmark från bebyggelse (-) 

KFKS-2023-
00415 

MSN och KS  KSMU 
 
KSSU  
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Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen har ansvaret att besluta om remittering av motioner som anmälts i  
kommunfullmäktige och där överlämnats till kommunstyrelsen för beredning. Vid  
kommunfullmäktiges sammanträde den 24 april 2023 väcktes sex motioner. I detta  
ärende presenteras förslag på remittering av dessa motioner. 
 
I enlighet med arbetsordningen för kommunfullmäktige bör just budgetpåverkande motioner 
behandlas i samband med beslut om mål och budget eller behandling av tertialbokslut (§ 30 
punkt 5). Detta ska i sin tur beslutas av kommunstyrelsen i samband med beslut om 
beredning av motion. I detta ärende föreslås därför att följande två motioner som väcktes 
på kommunfullmäktige den 24 april 2023 behandlas i samband med mål och budget, 
eftersom de bedöms som budgetpåverkande; 

• Motion – Kostnadsfri frukost till Nackas elever i grundskola och gymnasium (V) 
• Motion – Hitta nya ytor till idrott i centrala Nacka (MP) 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 26 april 2023 
Bilaga 1 Motion – Kostnadsfri frukost till Nackas elever i grundskola och gymnasium (V) 
Bilaga 2 Motion – Stärk principen om armlängds avstånd (MP) 
Bilaga 3 Motion – Hitta nya ytor till idrott i centrala Nacka (MP)  
Bilaga 4 Motion – Återuppta samverkan kring våld i nära relation (MP)  
Bilaga 5 Motion – Demokratiska politikerbeslut ska gälla om skolor ska läggas ned eller 
startas upp (-) 
Bilaga 6 Motion – Spara norra Sarvträsks våtmark från bebyggelse (-) 

Yrkanden 
Henrik Unosson (S) yrkade bifall till det utsända förslaget från juridik- och kanslistaben, 
med följande tillägg:  
”• att motionen Stärk principen om armlängds avstånd även remitteras till VDN  
• att motionen Återuppta samverkan kring våld i nära relation även remitteras till ÄLN  
• att motionen Demokratiska politikerbeslut ska gälla om skolor ska läggas ned eller startas upp 

även remitteras till VDN  
• att motionen Spara norra Sarvträsks våtmark från bebyggelse även remitteras till KSMU.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – yrkandet om tillägg till 
förslaget från juridik-och kanslistaben – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med detta förslag. 
- - - - - 
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§  174  

Övriga frågor 

Beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar politikerinitiativet till stadsledningskontoret för utredning 
och förslag till beslut. 
 

Sammanfattning av ärendet 

Politikerinitiativ – Stoppa beslutet om nedläggning av skolverksamhet på Saltängens skola 
KFKS-2023-00445 

Politikerinitiativ från Johanna Kvist (S) med följande förslag:  
• Kommunstyrelsen beslutar att stoppa rektors beslut om nedläggning av 

skolverksamhet på Saltängens skola då beslutet inte utgörs av rektorsbeslut enligt 
skollagen utan ska underställas kommunstyrelsen. 

 

Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade att överlämna politikerinitiativet till stadsledningskontoret för 
utredning och förslag till beslut. 
 
- - - - - 
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Bilaga 1 till protokoll KS 2023-05-02 § 172 
Remiss - Statens ansvar för det svenska 
flygplatssystemet – för tillgänglighet och beredskap (Ds 
2023:3), (KFKS 2023-00182) 
 
Desha Svenneborg (MP) yrkade bifall eget förslag till yttrande, med följande 
ändringar och tillägg i arbetsutskottets förslag där grönt är tillägg och 
genomstruket utgår: 
 
Yttrande över betänkandet Ds 2023:3 Statens ansvar för det svenska flygplatssystemet 
– för tillgänglighet och beredskap 
Nacka kommuns synpunkter 
 

Nacka kommun instämmer i ser att tillgänglighet till infrastruktur och där bland flygtrafik 
är viktig för såväl ekonomisk utveckling, fler arbetstillfällen och kompetensutveckling, 
bostadsförsörjning som regional utveckling. Vad gäller flygplatsinfrastrukturen ser 
Nacka främst ett behov av att i dagsläget stärka nätverket av samhällsviktigt flyg. I 
nuläget är fossilfritt flyg varken en realitet eller möjlighet varför en planering för fler 
flygplatser för reguljärtrafik inte är möjlig, sett till klimatkrisen. 

Stockholmsregionen är en viktig tillväxtmotor för resten av Sverige och för spridning av 
innovationer och utbyte av tankar och idéer mellan regioner. Nacka instämmer vidare i 
att det är viktigt med väl fungerande flygtrafik såväl nationellt som internationellt och att 
ser att Arlanda fortsatt (och Bromma) utgör ett viktigt nav för flygplatssystemet. De 
snabba flygförbindelserna ger näringslivet tillgång till kompetens, kapital, leverantörer, 
kunder och marknader i andra delar av landet eller i andra delar av världen. 
Flyglinjerna via Arlanda har alltså påverkan på utvecklingen och tillväxten för hela 
landet. Vidare ställer sig kommunen positiv till att basutbud av flyglinjer utökas då det 
ytterligare förstärker att fler medborgare och en större del av näringslivet har en 
tryggad försörjning av flygplatsinfrastruktur för framtiden. Kommunen ställer sig också 
positiv till förslag om att Trafikverket ges i uppdrag att vidareutveckla modell och 
process som möjliggör utökad dialog med regionala myndigheter vad gäller flyglinjer 
med allmän trafikplikt. Kommunen vill framföra att det ökade regionala inflytandet 
tydligt behöver belysas så det inte enbart innebär inflytande och diskussion kring ett 
kompletterande utbud utöver det statliga basutbudet. Formerna för eventuell 
medfinansiering måste också belysas närmare. 

Nacka kommun instämmer i vikten av att ha utökad beredskap för samhällsviktigt flyg. 
Kommunen vill också framföra betydelsen av nät för helikopterflygplatser, vilket är 
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viktigt inte minst ur beredskapssynpunkt för att hantera olika kriser. 
Stockholmsregionen är vidsträckt och behöver förses med möjligheter för att också 
kunna möta behovet inte minst avseende sjukhustransporter. Nacka kommun anser 
också att det är viktigt att flygplatserna och flygtrafiken bedrivs hållbart och i linje med 
Sveriges klimatmål, varför en vidareutveckling och satsning på flygplatser inte är möjlig 
förrän det finns bland annat genom att möjliggöra för utveckling av fossilfritt flyg. 

 
….. 
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